
PLE DE L’AJUNTAMENT

Sessió Ordinària                                                                    Dijous, 27 de febrer de 2014
Acta núm. 5                                                                                                         1a. convocatòria

Senyors/Senyores assistents:
 
Alcaldessa-Presidenta: SRA. RAQUEL SÁNCHEZ JIMÉNEZ.

Regidors/Regidores: SR.  VÍCTOR  CARNERO  LÓPEZ,  SRA.  APOLONIA  HERRERA 
ZAMORA, SR. JOSÉ FCO. OBISPO VALLECILLOS, SR. GERMÁN AGUSTÍ SANCHÍS, 
SR.  JORDI  JIMÉNEZ  HORCAJADAS,  SR.  MIQUEL-ÀNGEL  DÍAZ NARANJO,  SRA. 
LAURA BARRUFET MIRÓ,  SR.  JOAQUIM BALSERA GARCÍA,  SR.  JOSEP LLOBET 
NAVARRO, SR, SERGIO ENGLI IZQUIERDO, SRA. MÓNICA PARÉS CENTENO, SR. 
JOSÉ-ANTONIO SÁEZ LÓPEZ, SR. RAMON CASTELLANO I ESPINOSA, SR. ANTONI 
RAFANELL  I  AMAT,  SR.  GABRIEL  MARTORELL I  VIVES,  SRA.  EMMA BLANCO 
ANGUERA,  SR.  FRANCISCO JAVIER GARCÍA  GALCERAN,  SR. ANDREU PÉREZ I 
LORITE, SR. JORDI CALATAYUD I SANCHÍS i SR. MIGUEL ÁNGEL IBÁÑEZ GINER. 

Funcionaris:
Secretari: sr. Roger Cots Valverde.
Tècnic d’Administració General: sr. Joaquín García Lorca.
Interventor : sr. José Mª Garcia Pascual.

En el Saló de Plens de l'Ajuntament de Gavà, situat a la Plaça de Jaume Balmes, s/n, es va 
reunir el Ple de l'Ajuntament el dia vint-i-set de febrer de dos mil catorze, en sessió ordinària, 
primera  convocatòria,  amb  la  presidència  de  la  sra. Raquel  Sánchez  Jiménez,  alcaldessa-
presidenta, concorrent els senyors/les senyores que s'esmenten més amunt, assistits pel secretari, 
sr. Roger Cots Valverde.

Tant al començament com durant tota la sessió es va donar el quòrum d’assistència (1/3 del 
nombre legal) exigit per a la constitució vàlida del Ple, per l’art. 46.2.c) de la Ley 7/1985, de 2 
de abril, Reguladora de las Bases de Régimen Local.

Abans de l’inici de la sessió es va fer un minut de silenci amb motiu de la defunció del sr. 
Josep-Ma Guasch Gras, exregidor d’aquest ajuntament.

I essent les divuit hores, cinc minuts, la sra. alcaldessa-presidenta, va declarar oberta la sessió.

Es van prendre per unanimitat, llevat d'aquells casos on expressament s'indica altra cosa, els 
acords següents:

1 - ACTA SESSIÓ ANTERIOR  

Aprovar l’acta núm. 1 de data 30 de gener de 2014. Les actes de les sessions anteriors, núm. 2, 3 
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i 4 corresponents a les sessions extraordinàries celebrades els dies 15 i 20 de febrer d’enguany, 
es va acordar que s’aprovarien a la propera sessió ordinària que se celebri, atès que el poc temps 
transcorregut entre ambdues sessions ha impedit la seva confecció.

PART RESOLUTIVA DEL PLE

2  -  DONAR  COMPTE  DE  L’INFORME  D’INTERVENCIÓ  EN  RELA CIÓ  A  
L’EXECUCIÓ  DEL  PLA  D’AJUST  REGULAT  AL  REIAL  DECRET  LLEI  4/2012 
CORRESPONENT A L’EXERCICI 2013   

Donar-se per assabentat de l’informe,   que en compliment de l’article 10 del RDLL 7/2012,  ha 
emès  l’ interventor municipal  sobre l’execució del  Pla d’Ajust contemplat a l’article 7 del 
Reial Decret Llei 4/2012 de 24 de febrer i aprovat en data 30 de març de 2012  pel Ple  de la 
Corporació Local .

L’article 10 de l’OM HAP/2105/2012 estableix que l’administració que compti amb pla d’ajust 
acordat amb el Ministeri d’Hisenda i Administracions Públiques , durant la seva vigència, haurà 
de trametre a  l’esmentat ministeri , abans del dia quinze de gener de cada any o abans del dia 
quinze del primer mes de cada trimestre, si es tractés de Corporacions Locals incloses a l’àmbit 
subjectiu dels articles 111 i 135 del text refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, 
l’informe sobre l’execució del pla d’ajust.

Per l’exercici 2013 el termini s’ha ampliat, per part del Ministeri, fins el 31 de gener de 2014.

3 - COMPLIMENT DELS TERMINIS PREVISTOS A LA LEY 15/ 2010, DE 5 DE JULIO, 
DE MODIFICACIÓN DE LA LEY 3/2004, DE 29 DE DICIEMBR E, POR LA QUE SE 
ESTABLECEN  MEDIDAS  DE  LUCHA  CONTRA  LA  MOROSIDAD  EN  LAS 
OPERACIONES COMERCIALES PER AL PAGAMENT DE LES OBLI GACIONS DE 
L’AJUNTAMENT, CORRESPONENT AL QUART TRIMESTRE 2013   

Donar-se per assabentat de l’Informe trimestral que,  en compliment dels arts. 4 i 5 de la Ley 
15/2010, de 5 de julio, de modificación de la Ley 3/2004, de 29 de diciembre, por la que se  
establecen medidas de lucha contra la morosidad en las operaciones comerciales,  ha emès el 
Tresorer Municipal sobre el compliment dels terminis previstos en aquesta llei per al pagament 
de les obligacions de cada entitat local;  l’informe inclou el  nombre i  quantia global de les 
obligacions pendents en les quals s’està incomplint el termini (art.4.3).

L’Interventor municipal incorpora (art.  5.4)  a l’informe, a més, la relació de les factures o 
documents justificatius en relació als quals han transcorregut més de tres mesos des de la seva 
anotació en el registre de factures a què fa referència l’art. 5 de l’esmentada Ley 15/2010, i no 
s’hagin tramitat els corresponents expedients de reconeixement de l’obligació o s’hagi justificat 
per part de l’òrgan gestor l’absència de tramitació dels mateixos. 
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L’Informe haurà de remetre’s (art.  4.4)  en tot  cas als òrgans competents  del  Ministerio de 
Economía y Hacienda i de la Generalitat de Catalunya que té atribuïda la tutela financera dels 
ens locals.

4  -  INCORPORACIÓ  A  L'INVENTARI  MUNICIPAL  DE  BÉNS  DE  LES  OBRES 
REALITZADES EN EL MARC DEL PROJECTE D'URBANITZACIÓ DEL PLA DE  
PONENT, NOU BARRIS DE CAN RIBES, SECTOR B1, ETAPA 1.D

Primer.- Incorporar els elements patrimonials resultants de les obres del projecte d'urbanització 
del Sector Pla de Ponent, Nou Barri de Can Ribes, Sector B1, Etapa 1, amb els valors que es 
detallen en el document Annex 2, que acompanya l'expedient, i que resumits per epígrafs són els 
següents.

Epigraf Descripció Import

11d Altres béns d'ús públic 3.273.995,87

12c4 Maquinaria, instal· lacions i utillatje 382.638,07

Totals 3.656.633,94

Segon.- Adequar  els  registres  comptables  per  efectuar  els  següents  assentaments  de 
regularització amb la data de 26 d'abril de 2013 en que es va formalitzar la finalització del 
període de garantia.

Compte Descripció Debe Haber

201 Infrastructures i béns destinats a l'ús general 3.273.995,87

2221 Instal· lacions 382.638,07

756 Subvencions de capital 3.656.633,94

109 Patrimoni lliurat a l'ús general 3.273.995,87

201 Infrastructures i béns destinats a l'ús general 3.273.995,87

Totals 6.930.629,81 6.930.629,81

Tercer.- Comunicar els valors resultants al Departament de Comptabilitat, per a la seva inclusió 
en el sistema d’informació comptable de l’Ajuntament, a la mercantil Gavanenca de Terrenys i 
Immobles, Societat Anònima i a la Secretaria General.

L’acord va ser adoptat per setze (16) vots a favor (9 PSC, 4 PP, 2 ICV-EUiA i 1 C’s), cap en 
contra i cinc (5) abstencions (3 CiU i 2 ERC-EV-IxG), donant-se per tant el vot favorable de la 
majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en 
aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril,  Reguladora de las Bases del Régimen Local, i  l’art.  114.1 del  Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya.
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5 - INCORPORACIÓ A L'INVENTARI MUNICIPAL DE BÉNS DE LS ACTIUS 
RELACIONATS AMB ELS SERVEIS ASSUMITS PER L'AJUNTAME NT

PER ACORD PLENARI DE 27 DE JUNY DE 2013

Primer.- Incorporar amb data d'1 de juliol de 2013, els béns relacionats amb els serveis que 
gestionava la societat mercantil de titularitat íntegrament municipal Gavanenca de Terrenys i 
Immobles, Societat Anònima, i que van ser assumits per l'Ajuntament en virtut de l'acord del 
Ple de data de 27 de juny de 2013 segons el detall que figura en l'Annex 1, que acompanya 
l'expedient, i que resumits per epígrafs són els següents.

Nombre 
Epígraf Epígraf

Valor 
Adquisició 
30/06/2013

Amortització 
30/06/2013

Valor  Net 
Comptable 
30/06/2013

12c1 Mobles 86.603,17 63.766,04 22.837,13

12c2 Equips informàtics 31.053,99 31.028,47 25,52

12c3 Vehicles 19.704,84 19.704,84 0,00

12d4 Aplicacions informàtiques 41.582,15 41.582,15 0,00

Total general 178.944,15 156.081,50 22.862,65

Segon.- Adequar  els  registres  comptables  per  efectuar  els  següents  assentaments  de 
regularització amb la data d'1 de juliol de 2013.

Compte 
Comptable Gènere

Valor 
Adquisició 
30/06/2013

Amortització 
30/06/2013

Valor  Net 
Comptable 
30/06/2013

215 Bens immaterials 41.582,15 41.582,15 0,00

2260 Mobiliari 86.603,17 63.766,04 22.837,13

2270 Equips processos d'informació 31.053,99 31.028,47 25,52

2280 Vehicles 19.704,84 19.704,84 0,00

Total general 178.944,15 156.081,50 22.862,65

Tercer.- Comunicar els valors resultants al Departament de Comptabilitat, per a la seva inclusió 
en el sistema d’informació comptable de l’Ajuntament, a la mercantil Gavanenca de Terrenys i 
Immobles, Societat Anònima i a la Secretaria General.

L’acord va ser adoptat per setze (16) vots a favor (9 PSC, 4 PP, 2 ICV-EUiA i 1 C’s), cap en 
contra i cinc (5) abstencions (3 CiU i 2 ERC-EV-IxG), donant-se per tant el vot favorable de la 
majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en 
aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril,  Reguladora de las Bases del Régimen Local, i  l’art.  114.1 del  Decret 
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legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya.

----------

Després de l’exposició de la Sra. Apolonia Herrera, tinenta d’alcaldessa, va prendre 
la paraula el sr. Miguel-Ángel Ibáñez, regidor del grup municipal de C’s, qui va 
anunciar que votaria a favor tal i com ho va fer en el si de la Comissió Informativa 
però va posar de relleu la seva sorpresa pel fet que l’empresa GTI,  SA, hagués 
tingut una despesa de 86.000 € en mobiliari atesa la dimensió de la mateixa.

A continuació va tornar a intervenir la sra. Herrera per dir que l’esmentat import 
corresponia a la despesa històrica des de la seva creació i que, a més, englobava 
tant a l’Oficina Local d’Habitatge com a la Oficina de Planificació Territorial.

6 - APROVACIÓ PLA ESTRATÈGIC DE SUBVENCIONS

Aprovar el Pla estratègic de subvencions de l'Ajuntament de Gavà d'acord amb el que prescriu 
l’article 8 de la Llei 38/2003, de 17 de novembre, general de subvencions en concordança amb 
l'article 12 del Reglament general de subvencions aprovat per RD 887/2006 de 21 de juliol. 

L’acord va ser adoptat per tretze (13) vots a favor (9 PSC, 2 ICV-EUiA i 2 ERC-EV-IxG), cap 
en contra i vuit (8) abstencions (4 PP, 3 CiU i 1 C’s), donant-se per tant el vot favorable de la 
majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en 
aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril,  Reguladora de las Bases del Régimen Local, i  l’art.  114.1 del  Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya.

-----------

Va  intervenir  la  Sra.  Apolonia  Herrera,  tinenta  d’alcaldessa,  per  matisar  que 
s’havien detectat unes errades en els punts núms. 8, 9 18 i 21 i que havien estat 
esmenats.

Seguidament, la sra. alcaldessa va cedir la paraula al sr. Sergio Engli, regidor del 
PP,  qui  va  dir  que  la  formació política que representa  no  estava  d’acord amb 
algunes de les línies de subvencions que l’ajuntament tenien establertes i que es 
trobaven incloses dins del Pla Estratègic de Subvencions. Per aquests motius va 
anunciar que no podien donar suport a l’acord i, per no penalitzar el Pla en la seva 
globalitat va indicar que s’abstindrien en la votació.

7  -  APROVACIÓ  DE  LA  QUANTITAT  GLOBAL  I  DELS  CRITERI S  PER A  LA 
DISTRIBUCIÓ  DEL  COMPLEMENT  DE  PRODUCTIVITAT  CONTEMP LAT  A  
L'ACORD DE CONDICIONS DE TREBALL PER ALS EMPLEATS I  EMPLEADES 
PÚBLICS DE L'AJUNTAMENT DE GAVÀ PER AL PERÍODE 2013 -2014.
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Primer .- Aprovar, en aplicació de l’art. 5.5 del RD 861/1986, de 25 d’abril, pel qual s’estableix 
el règim de les retribucions dels funcionaris de l’administració local, la quantitat global màxima 
de 595.057,57 Euros destinada a l'assignació del complement de productivitat de l'any 2013 i a 
càrrec de les partides pressupostàries del capítol I del pressupost del 2014.

Segon.- Aprovar, en aplicació de l'art. 5.6 del RD 861/1986, de 25 d'abril, pel qual s'estableix el 
règim de les retribucions dels funcionaris de l'administració local, els criteris per a la distribució 
del complement de productivitat entre els funcionaris d'aquest Ajuntament per al període 2013-
2014,  en  aplicació  del  que està contemplat  a  l'Acord  de les condicions  del  treball  per  als 
empleats i empleades públics de l'Ajuntament de Gavà.

L’acord va ser adoptat per tretze (13) vots a favor (9 PSC, 2 ICV-EUiA i 2 ERC-EV-IxG), cap 
en contra i vuit (8) abstencions (4 PP, 3 CiU i 1 C’s), donant-se per tant el vot favorable de la 
majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en 
aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril,  Reguladora de las Bases del Régimen Local, i  l’art.  114.1 del  Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya.

8   -   NOMENAMENT REPRESENTANTS A L'ASSEMBLEA DE LA  
MANCOMUNITAT CAN SELLARÈS

Nomenar a la Sra. RAQUEL SÁNCHEZ JIMÉNEZ,  alcaldessa i al Sr.  MIGUEL-ÁNGEL 
DÍAZ NARANJO ,  regidor-delegat  de  Cultura  i  Esports,  en  substitució  del  sr.  JOAQUIM 
BALSERA GARCÍA,  regidor  delegat  de Relacions Institucionals,  i la Sra.  MAITE MARTI 
ALBERT,  regidora-delegada  d’Educació,  Civisme  i  Esport,  respectivament,  com  a 
representants de la corporació en l’Assemblea de la Mancomunitat de Can Sellarès.

L’acord va ser adoptat per onze (11) vots a favor (9 PSC i  2 ICV-EUiA), cap en contra i deu 
(10) abstencions (4 PP, 3 CiU, 2 ERC-EV-IxG i 1 C’s), donant-se per tant el vot favorable de la 
majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en 
aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril,  Reguladora de las Bases del Régimen Local, i  l’art.  114.1 del  Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya.

9 - REPRESENTANT CONSORCI NORMALITZACIÓ LINGÜÍSTICA   

Designar al  Sr. MIGUEL-ÁNGEL DÍAZ NARANJO , regidor-delegat de Cultura i Esports 
d’aquest Ajuntament, com a representant de la Corporació en el plenari del Consorci per a la 
normalització lingüística en substitució de la Sra. APOLONIA HERRERA ZAMORA, tinenta 
d’alcaldessa  i  regidora-delegada  de  l’Àmbit  de  Presidència,  Serveis  Generals  i  Promoció 
Econòmica.

L’acord va ser adoptat per catorze (14) vots a favor (9 PSC, 3 CiU i 2 ICV-EUiA), cinc (5) en 
contra (4 PP i 1 C’s) i dos (2) abstencions (ERC-EV-IxG), donant-se per tant el vot favorable de 
la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –
en aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la 
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Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya.

----------

Després de l’exposició de la Sra. Apolonia Herrera, tinenta d’alcaldessa, va prendre 
la  paraula el  sr.  Miguel-Ángel  Ibáñez,  regidor  del  grup  municipal  de  C’s,  qui 
manifestà que no dubtava de la capacitat de treball del sr. Miquel-Àngel Díaz però 
va anunciar que votarien en contra atès que després de trenta anys i d’una inversió 
de prop d’un milió d’euros aportats per l’ajuntament entenia que el català ja podia 
començar a caminar tot sol, especialment en aquests temps en els que hi havien 
altres necessitats prioritàries. 

Tot seguit, va intervenir el regidor i portaveu del grup municipal d’ERC-EV-IxG 
qui considerava que el Consorci de Normalització Lingüística era necessari, per la 
qual cosa va anunciar que farien una vot d’abstenció en positiu. A més, creia que 
s’havia d’invertir el màxim en aquest camp per tal de dotar a la gent d’una suficient 
habilitat lingüística. 

Seguidament,  per  part  del  grup  municipal  de CiU va  prendre la  paraula el  sr. 
Ramon Castellano, qui  va lamentar les declaracions del sr.  Ibáñez dient que el 
català podia caminar sol perquè si no fos per la tasca duta a terme pel Consorci i 
per les administracions públiques en defensa del bilingüisme avui només es parlaria 
una llengua donat que el català no estava en igualtat de condicions. 

Novament intervingué el sr. Ibáñez per plantejar si les intervencions dels grups 
municipals respecte d’un punt del Ple havien de cenyir-se a aquell punt en concret 
o bé sobre les intervencions dels grups anteriors i, per aquest darrer supòsit si hi 
hauria torn de rèplica després.

Va respondre l’alcaldessa, sra. Sánchez per dir que en puritat el debat s’havia de fer 
sobre l’acord que es tractava malgrat que de vegades eren inevitables al· lusions a 
les intervencions. En qualsevol cas, va manifestar-li que tenia un torn de rèplica.

Intervingué  de  nou el  sr.  Ibáñez  per  assenyalar  que res  més  lluny  de  la  seva 
intenció de fer cap ofensa a ningú. Al mateix temps va recordar que la seva llengua 
materna era el català i que fins i tot havia donat classes de català. El que havia 
plantejat només era una redistribució dels diners en un moment en el qual hi havien 
prioritats més importants per a la població.

10 - DESIGNACIÓ DE PATRÓ DE LA FUNDACIÓ PRIVADA CAV IGA
EN REPRESENTACIÓ DE L'AJUNTAMENT DE GAVÀ
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Primer .-  Designar  al  Sr. VICTOR CARNERO LÓPEZ , tinent d’alcaldessa de l’Àmbit de 
Serveis a la Persona, en substitució de la  Sra. APOLONIA HERRERA ZAMORA,  tinenta 
d’alcaldessa  i  regidora  delegada  de  l’Àmbit  de  Presidència,  Serveis  Generals  i  Promoció 
Econòmica, com a representant de l'Ajuntament de Gavà  en el Patronat de la Fundació 
Privada CAVIGA  per exercir en el seu nom les funcions de patró, de conformitat amb l’article 
13 i ss dels seus Estatuts 

Segon.- Comunicar aquest acord al Consell Comarcal del Baix Llobregat i als Ajuntaments 
de Castelldefels i Viladecans perquè en tinguin coneixement i als efectes corresponents. 

L’acord va ser adoptat per catorze (14) vots a favor (9 PSC, 3 CiU i 2 ICV-EUiA), cap en contra 
i set (7) abstencions (4 PP, 2 ERC-EV-IxG i 1 C’s), donant-se per tant el vot favorable de la 
majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en 
aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril,  Reguladora de las Bases del Régimen Local, i  l’art.  114.1 del  Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya.

11 - DESIGNACIÓ DE MEMBRE AL CONSELL ESCOLAR MUNICI PAL

Nomenar a  la  Sra.  LAURA  BARRUFET  MIRÓ ,  regidora  delegada  d’Educació,  en 
substitució  de la  Sra.  MAITE MARTÍ ALBERT, regidora delegada d’Educació,  Civisme i 
Esport, com a vocal del Consell Escolar Municipal, d’acord amb allò que disposa l’article 5è del 
Reglament del Consell.

L’acord va ser adoptat per quinze (15) vots a favor (9 PSC, 3 CiU, 2 ICV-EUiA i 1 C’s), cap en 
contra  i sis (6) abstencions (4 PP i 2 ERC-EV-IxG), donant-se per tant el vot favorable de la 
majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en 
aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril,  Reguladora de las Bases del Régimen Local, i  l’art.  114.1 del  Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya.

12 - APROVACIÓ DE LA FORMALITZACIÓ DEL CONFLICTE EN  DEFENSA DE 
L’AUTONOMIA LOCAL CONTRA LA LEY 27/2013, DE 27 DE D ICIEMBRE, DE  
RACIONALIZACIÓN Y SOSTENIBILIDAD DE LA ADMINISTRACI ÓN LOCAL

Primer .- Iniciar la tramitació per a la formalització del conflicte en defensa de l’autonomia 
local contra els articles primer i segon i demés disposicions afectades de la Ley 27/2013, de 27 
de diciembre de 2013, de Racionalización y Sostenibilidad de la Administración Local (BOE 
núm.  312 de 30  de  desembre  de  2013)  d’acord  amb el  text  que  s’adjunta,  segons  el  que 
s’estableix en els arts. 75 bis i següents de la Ley Orgánica 2/1979, de 3 de octubre, del Tribunal 
Constitucional.

Segon.-  A tal  efecte,  sol·licitar Dictàmen del Consejo de Estado, conforme a l’establert  en 
l’art.75 ter 3 de la Ley Orgánica 2/1979, de 3 de octubre, del Tribunal Constitucional,  per 
conducte del Ministerio de Hacienda y Administraciones Públicas, a petició de l’entitat local de 
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major població (art. 48 Ley 7/1985, de 2 de abril, reguladora de las Bases de Régimen Local), 
així com atorgar a aquesta entitat la delegació necessària.

Tercer.-  Facultar i encomanar a l’Alcaldessa per a la realització de tots els tràmits necessaris 
per portar a terme els acords primer i segon i expressament per a l’atorgament d’escriptura de 
poder tan ampli i suficient com en dret es requereixi a favor de la Procuradora Dña. Virginia 
Aragón Segura, col. Núm. 1040 de l’Il·lustre Col·legi de Procuradors de Madrid per tal que, en 
nom i representació de l’Ajuntament de Gavà, de forma solidària i indistinta interposi conflicte 
en defensa de l’autonomia local contra la Ley 27/2013, de 27 de diciembre de 2013 (BOE núm. 
312 de 30 de desembre de 2013), de Racionalización y Sostenibilidad de la Administración 
Local, seguint-lo per tots els seus tràmits i instàncies fins a obtenir sentència ferma i la seva 
execució.

L’acord va ser adoptat per disset (17) vots a favor (9 PSC, 3 CiU, 2 ICV-EUiA, 2 ERC-EV-IxG 
i 1 C’s), quatre (4) en contra i cap abstenció, donant-se per tant el vot favorable de la majoria 
simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en aquest 
moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, 
de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret legislatiu 
2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de 
Catalunya.

----------

Després de l’exposició feta per la Sra. Apolonia Herrera, tinenta d’alcaldessa, va 
intervenir el sr. Miguel-Ángel Ibáñez, regidor del grup municipal de C’s, qui va dir 
que  el  procés  de  descentralització  de l’Estat  es va dur  a  terme en nom de la 
proximitat però el seu desenvolupament havia quedat bloquejat a nivell autonòmic, 
essent  necessari  donar  un  impuls  a  la  gestió  descentralitzada  i  potenciar 
l’administració local  dotant als municipis, mancomunitats i àrees metropolitanes 
de major autonomia, regulant i clarificant les seves competències amb el principi 
de no duplicitat  sota la frase una competència,  una administració.  Considerava 
capdal que es complís amb la suficiència financera dels ajuntaments per tal  de 
consolidar l’autonomia local. Considerava que si bé la Ley 27/2013 tenia aspectes 
positius acabava envaint  competències i  buidant  l’àmbit  municipal,  qüestió  que 
anava  contra  la  legitimitat  democràtica  de  l’elecció  directe  per  a  reforçar  els 
organismes d’elecció indirecte. A més, la reordenació de competències havia de 
fer-se pensant en qui podia prestar millor el servei i en aquest sentit, el millor era 
donar-los en proximitat.

També es va preguntar,  pel  cas d’una cessió de competències d’una comunitat 
autònoma  a  un  municipi,  com  es  faria  la  valoració  per  la  compensació  als 
ajuntaments,  o  que  passaria  pels  cas  que  no  es  cedissin  les  competències  als 
municipis que ja els estan prestant,  com podria ser el  manteniment i  neteja de 
col· legis, serveis socials, atenció domiciliària, etc.

Entenia que la reordenació de competències menoscabava l’autonomia municipal, 
circumstància  que  podria  ser  inconstitucional  atès  que  eliminava  competències 
atribuïdes als municipis.  Per tot  l’anterior, va anunciar que votarien a favor en 
l’acord.
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En el torn del grup municipal d’ERC-EV-IxG, va prendre la paraula el regidor i 
portaveu,  sr.  Andreu  Pérez,  per  reiterar  el  suport  de  la  formació  política  que 
representava a la interposició del recurs, tal i com així ho havien fet anteriorment 
en la Junta de Portaveus adherint-se al manifest municipal que rebutjava la llei. 
Considerava que la llei era recentralitzadora i anava en detriment dels ajuntaments, 
i com aquests són les entitats més pròximes al ciutadà, doncs llavors ells també es 
veien afectats. Va assenyalar que el perjudici era tant en matèria econòmica, com 
en prestació de serveis i que deixava als ajuntaments com a gestors d’uns pocs 
recursos.

Va afegir que la política que anava desenvolupant el PP, a través de la Ley de 
Racionalización y Sostenibilidad de la Administración Local o la modificació de la 
Llei de l’Avortament, entre d’altres, suposaven una retallada de llibertats tant pels 
ciutadans com pels ajuntament i que donava a entendre que volien tornar a èpoques 
passades.

Per la seva banda, la sra. Emma Blanco, tinenta d’alcalde de l’equip de govern, va 
deixar palès que també donarien suport a la interposició del recurs. Va fer una 
reflexió en el sentit de que la gent per resoldre els seus assumptes quotidians anava 
a l’administració més propera per raons evidents de proximitat i eren ben poques 
les vegades que s’anava a una administració més llunyana, com ara la Diputació o 
la Generalitat, per tant, no estava d’acord que l’administració local fos relegada a 
un paper de simple finestreta burocràtica tal i com plantejava el govern del PP. 

Va recordar que serveis com ara els serveis socials com ara les polítiques d’igualtat 
o d’atenció a la nova ciutadania s’havien de prestar per l’administració més propera 
atès que era coneixedora dels assumptes que concernien als pobles i a les ciutats. A 
més, va recordar que mentre els membres dels ajuntaments havien estat escollits 
pels ciutadans en altres administracions, com ara les diputacions, no succeïa el 
mateix.

Seguidament,  va  prendre  la  paraula el  sr.  Ramon  Castellano,  regidor  del  grup 
municipal de CiU, qui va avançar que la formació política que representa donaria 
votaria a favor en  l’acord per dos motius. Per una banda, perquè consideraven que 
era un atac frontal contra els ajuntaments, contra la sobirania local i el principi de 
subsidiarietat. A més, tal i com s’havia dit els ajuntaments eren l’administració més 
propera  que  tenien  els  ciutadans  i,  traspassar  segons  quines  competències  a 
Diputacions o Comunitats Autònomes, les quals eren impròpies, no era una qüestió 
molt lògica. Per altra banda, Catalunya disposa d’una llei pròpia, on l’autonomia de 
l’administració local correspon directament al Parlament de Catalunya i, en aquest 
sentit,  la  llei  de  Racionalización  y  Sostenibilidad de  la  Administración  Local 
atacava les normes bàsiques, com era el fet d’envair competències. 

La intervenció del grup municipal del PP va anar a càrrec del sr. Josep Llobet, 
regidor i  portaveu de l’esmentada formació qui  va dir,  en primer lloc,  que no 
donarien  suport  a  la  iniciativa,  per  continuar  dient  que  havia  escoltat  moltes 
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afirmacions  inexactes  relatives  a  que es lesionava l’autonomia  local,  s’envaïen 
competències o que era una llei recentralitzadora. Tot seguit va fer una sèrie de 
matisacions: en primer lloc, que era necessari una reforma de l’administració local, 
recordant que el govern de Zapatero ja va intentar-ho en el seu dia,  en segon lloc, 
que no es tractava d’una llei feta a esquenes de ningú perquè el PP governava a 
molts  ajuntaments  i  Diputacions  i  lògicament  no  anaven  a  legislar  contra  els 
mateixos i contra els ciutadans. 

En relació als arguments emprats per a interposar el recurs va manifestar que hi 
havia un informe del Consell  d’Estat en el que en cap de moment deia que es 
vulnerava la competència local i que, a més, reconeixia la capacitat de l’Estat, en 
base a l’article 149.1.18 de la Constitució, per marcar les bases mínimes que s’han 
de  prendre  a  tot  l’Estat  espanyol  en  relació  a  les  competències  municipals. 
Respecte a la suposada immissió en mecanismes de tutela digué que en cap es feia 
un control genèric sobre els ajuntaments sinó més aviat selectius i específics per tal 
de  complir  la  llei  d’estabilitat  pressupostaria.  Tampoc es vulnerava  el  principi 
democràtic de l’àmbit local encara que entenia que aquest argument era una decisió 
política.

Va recordar que a Catalunya s’estava confeccionant una llei de govern local que 
aquesta  si  era  recentralitzadora  perquè  s’atorgaven competències  als  Consells 
Comarcals.

Va tornar  a  intervenir  la sra.  Herrera per  manifestar  que en tot  cas seria l’Alt 
Tribunal qui digués si la llei era constitucional o no. Va dir que seria aconsellable 
que existís un cert consens polític perquè s’hauria d’anar cap a una nova llei de 
finançament local que reconegués el paper que juga l’administració local.

 
13 - SUSPENSIÓ ATORGAMENT DE LLICÈNCIES MUNICIPALS DE

SALONS RECREATIUS I DE SALONS DE JOC I ANÀLEGS

Primer .- Suspendre, en aplicació de l’article 73.1 del Decret Legislatiu 1/2010, de 3 d'agost, 
pel qual s'aprova el text refós de la Llei d’Urbanisme, l’atorgament de llicències d’instal· lació 
o ampliació d’activitat o usos de salons recreatius, salons de joc, bingos i similars, i d’altres 
autoritzacions  municipals  connexes  establertes  per  la  legislació  sectorial,  a  tot  el  terme 
municipal de Gavà.

Aquesta suspensió s’efectua per estudiar una modificació puntual i/o un Pla Especial que reguli 
els usos objecte de la suspensió.

Aquesta suspensió no afecta als expedients administratius de sol· licitud de llicències municipals 
d’instal· lació o ampliació d’activitat de salons recreatius i de salons de jocs que es trobin en 
tramitació a data d'aprovació d'aquest acord.

Segon.- Publicar aquest acord al Butlletí Oficial de la Província de Barcelona i en un dels diaris 
de major difusió de la província.
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Tercer.-  Establir  que la  suspensió tindrà una durada d’UN ANY ,  a comptar  des de la 
publicació en el Butlletí Oficial de la Província de Barcelona.

----------

Un cop feta l’exposició de l’acord per part del sr. Obispo, tinent d’alcaldessa, va 
prendre la paraula el sr. Andreu Pérez, regidor del grup d’ERC-EV-IxG per dir que 
estaven satisfets del reconeixement que havia fet l’equip de govern perquè recollia 
i ampliava la proposta que van presentar al mes de gener en el màxim sentit de la 
suspensió preventiva de llicències. 

Respecte a la proposta que havien presentat per modificar els usos urbanístics de la 
Rambla, per tal que ensurts com els patits l’any passat no es tornessin a repetir, va 
dir  que  la  retirarien  atès  que  s’havien  incorporat  les  seves  propostes  quedant 
únicament  aspectes  tècnics  per  perfilar,  sempre  i  quan  no  es  perdés  el  sentit 
original  de  limitació  d’aquests  usos  al  centre  de  la  ciutat  i  la  proposta  fos 
presentada en seu Plenària en els propers mesos, tal i com havien acordat.

A continuació va intervenir  el sr. Ramon Castellano, regidor del grup municipal de 
CiU, qui va mostrar la seva satisfacció per l’acord atès que era una demanda de tots 
els  grups  municipals  que  possibilitava  un  bloqueig  temporal  fins  a  la  que  es 
realitzés la seva regulació.

14  -  PROPOSTA  DE  RESOLUCIÓ  PRESENTADA  PEL  GRUP 
MUNICIPAL  D’ERC-EV-IxG,  RELATIVA  A  LA  SUSPENSIÓ  DE  
LLICÈNCIES  DE  CASES  DE  JOCS  D’ATZAR,  CASINOS,  BINGO S  I 
SIMILARS AL CENTRE DE GAVÀ.

Es va retirar de l’Ordre del dia.

----------

El  regidor  del  grup d’ERC-EV-IxG,  sr.  Andreu Pérez, va  dir  que  retiraven la 
proposta presentada donada l’aprovació del punt núm. 13 per part de tots els grups, 
deixant palès que la formació política que representava  havia contribuït de forma 
significativa.

PART DEDICADA AL CONTROL I FISCALITZACIÓ
DELS ÒRGANS DE GOVERN

PRECS I PREGUNTES
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En el torn de Precs i Preguntes, la sra. alcaldessa va procedir directament a donar compte i 
contestar els precs o preguntes que, prèviament i per escrit presentat amb més de vint-i-quatre 
hores d’antelació, havien estat formulades pels diferents regidors o grups amb municipals. Tot 
seguit es reflecteix a l’acta el contingut de les interpel·lacions formulades i de les corresponents 
respostes.

El primer Grup municipal a qui la sra. alcaldessa va donar la paraula per començar a formular 
els precs o preguntes prèviament anunciats per escrit, va ser el del PP. 

Efectivament, el regidor d'aquest grup, sr. José-Antonio Sáez, atès --va dir-- que en el año 2005 
el Ayuntamiento de Gavà firmó un acuerdo público por el que se comprometía a crear pisos 
tutelados para personas con discapacidades psíquicas y/o físicas. Desde entonces no se ha vuelto 
a hablar sobre el tema, mientras las necesidades han seguido creciendo porque las personas en 
dicha situación han crecido en edad y en necesidades, va formular un prec en el sentit de que 
l’equip de govern llegue a un acuerdo de compromiso con el IMPSOL para que éste tenga en 
cuenta  el  anhelo  de  esta  ciudad  y  el  compromiso  de  este  Ayuntamiento,  y  solicite  la 
incorporación al proyecto de dichos pisos tutelados.

Per part de l'equip de govern va contestar el sr. Víctor Carnero dient que la llavors Consellera de 
Benestar i Família, Sra. Anna Simó, en la seva visita a Gavà el març del 2006 va assumir el 
compromís d’atorgar a la ciutat places de llars assistides per a persones discapacitades  amb 
l’argument de que el mapa de distribució d’aquest tipus de servei a Catalunya, denotava la 
necessitat  de  disposar  de  20  places  a  la  zona  del  Baix  Llobregat.  En  aquell  moment, 
l’Ajuntament de Gavà ja va mostrar la seva total predisposició a treballar per fer possible aquell 
compromís. Seguim amb el mateix compromís i el  tornarem a traslladar a la Generalitat de 
Catalunya perquè tingui en compte aquesta predisposició i contempli la possibilitat d’atorgar a 
la nostra ciutat places de pisos tutelats per a persones amb discapacitats. 

En un nou prec del PP, aquest cop a càrrec de la sra. Mónica Parés, va exposar que en els 
darrers dies hem pogut observar banderoles, pancartes o cartells a diferents vies i espais públics 
de Gavà dins de la campanya d’Òmnium Cultural “Un país normal”. Aquesta campanya fa una 
crida a votar “SÍ”  en una hipotètica consulta el proper 9 de novembre. Estem davant d’una 
convocatòria il· legal, que els mateixos convocants saben que no es produirà i s’està emprant un 
espai públic per a un acte no reconegut legalment. Que altres administracions com la Generalitat 
de  Catalunya  fomenti  aquestes  campanyes  i  a  més,  les  subvencioni,  no  ha  de  fer  que 
l’Ajuntament de Gavà s’hi sumi. Un exemple més flagrant de que l’Ajuntament de Gavà permet 
als seus carrers actes de presumpte il·legalitat ha estat la Calçotada celebrada el proppassat 23 
de febrer a la Torre Lluch. Si bé amb la prèvia autorització, qualsevol entitat podria fer ús d’un 
espai  públic,  creiem  que  no  estem  davant  d’un  cas  qualsevol.  Els  organitzadors  de 
l’esdeveniment van emprar al cartell anunciador unes imatges que suposaven entre d’altres, una 
alteració de monuments de tots els gavanecs com és la Torre Lluch instal·lant una estelada, 
apologia del terrorisme volent llançar a les brases a un Guàrdia Civil, actes incívics com un gos 
fent els seus orins als peus d’una persona. Treballar per la legalitat de tots els actes que es 
celebrin  a  Gavà  i  defensar  la  convivència,  la  solidaritat  i  la  concòrdia  que  sempre  han 
caracteritzat a la nostra ciutat... és responsabilitat de tots, també del Govern Municipal. És per 
tot l’exposat, que va formular el següent prec: Que el Govern Municipal retiri o requereixi als 
difusors  de  la  campanya  “Un  país  normal”  la  retirada  de  tots  aquells  cartells  i  pancartes 
instal· lats a diverses vies i espais públics de Gavà atenent que es fa una crida a la ciutadania a 
incomplir la llei; Que el Govern Municipal estableixi uns criteris per a la cessió d’espais públics 
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per la celebració d’actes i per la difusió que els faci dels mateixos tot requerint unes mínimes 
normes de civisme i sobretot, un enorme respecte a la legalitat; Com a aclariment, volem que 
consti en l’Acta que no ens referim a altres campanyes d’altres entitats quan la seva funció és 
instal· lar  estands  setmanals  i  demanar  un  vot  no  preceptiu  i  altres  accions  sempre  que 
s’emmarquin dins de les regles dels joc democràtic.

Va contestar-la també el sr. Obispo dient que l’Ajuntament de Gavà, a través de les normatives 
de caràcter general i la pròpia reglamentació emanada dels òrgans municipals, regula l’activitat 
de les persones físiques i jurídiques que es desenvolupa a la via pública i a altres espais de 
domini públic, mitjançant la modulació o limitació de determinats tipus de comportament, de 
cara a aconseguir el benestar col·lectiu i a possibilitar la convivència ciutadana. És possible que 
determinades actuacions de persones individuals o grups de persones que integren associacions, 
entitats, partits polítics, etc. donin suport a campanyes que compten, per una banda, amb el 
suport de grups polítics democràtics o del propi govern de la Generalitat i, per una altra banda, 
amb l’oposició de grups polítics com és el del Partit Popular o el govern de l’Estat. És per això 
que, amb els límits de l’ordenament jurídic vigent, l’Ajuntament de Gavà ha d’autoritzar les 
activitats legals desenvolupades a l’espai públic per entitats legalment constituïdes.

En un tercer prec, formulat pel sr. Sergi Engli, va posar com a antecedents que ante los actos de 
vandalismo sucedidos la noche del pasado día 18 de febrero en la estación del ferrocarril de 
Gavà, donde fueron averiadas tres máquinas expendedoras de billetes y cuatro tornos de acceso 
a los andenes, con un valor de los daños ocasionados superior a los 12.000 euros. Va fer el 
següent prec: Al equipo de gobierno, la colaboración de la policía local en la vigilancia de la 
estación entre las franjas horarias comprendidas  desde las 5,00 hasta las 6,00 y desde las 22,00 
hasta las 00,15.  Intervalo de tiempo éste,  que comprende  desde la salida de los vigilantes 
jurados y la incorporación al servicio de los auxiliares de venta de billetes 

En relació a aquest prec el sr. Obispo digué que la vigilància i seguretat de la zona interior, és a 
dir  l'edifici  de  viatgers  de  l'estació  d'ADIF,  on  es  troben  els  expenedors  de  bitllets  i  les 
validadores d'accés a les andanes, és competència exclusiva d'ADIF i del personal de seguretat 
privada contractada per l'empresa ferroviària. Respecte a la seguretat ciutadana són els Mossos 
d'Esquadra els competents en la coordinació interna amb ells, tot i que en un primer moment 
pugui col· laborar també la policia municipal. Durant les franges horàries comentades en la seva 
pregunta, en què no hi ha personal de seguretat, ni personal d'expedició de bitllets, és un tema 
de coordinació interna dels  responsables de l'empresa de seguretat  contractada,  la  qual  pot 
modificar  els  horaris  de  servei  de  seus  vigilants,  perquè no  quedin  franges  horàries  sense 
personal de seguretat en el lloc. No obstant això, les patrulles de la policia local de Gavà i la 
dels Mossos d'Esquadra es coordinen per vigilar l'espai públic de tot el  terme municipal de 
Gavà, i no és una excepció l'exterior de la zona comentada , on patrullen quan les necessitats del 
servei ho permetin o ho requereixin.

A continuació, el sr. Josep Llobet, es va fer ressò que en compliment de la Resolució 341/X del 
Parlament de Catalunya , sobre el lliurement de l’Informe del Departament d’Educació relatiu a 
l’Institut de Bruguers de Gavà, el Govern de la Generalitat manifesta que ha informat  a la 
direcció dels centre, que s’ha consensuat la prioritat de les actuacions i que s’ha lliurat l’Infome 
fruit del Dictamen corresponent. Va preguntar: Quin és el capteniment del Govern de la resposta 
donada pel Departament d’Ensenyament a la Resolució 341/X, sobre el lliurement de l’Informe 
del Departament d’Educació relatiu a l’Institut de Bruguers de Gavà? Com valora l’esmentada 
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resposta? Quines són les actuacions que s’han acordat dur a terme i quin el seu calendari i cost 
d’execució? Quines accions durà a terme el Govern Municipal respecte l’IES Bruguers atenent 
la resposta donada pel Govern de la Generalitat?

Per la seva banda, la sra. Laura Barrufet va respondre: Quan vam ser coneixedors de la resposta 
vam contactar amb la Direcció del centre per conèixer la seva valoració i acompanyar-los en la 
gestió de les propostes. Miri, qualsevol millora en equipaments educatius de la nostra ciutat es 
valora com a positiva per part d’aquest govern municipal. Respecte a la resposta donada pel 
Departament d’Ensenyament dir-li que no és la resposta que esperaven, i que ens hagués agradat 
rebre la resposta que s’acomplirien els compromisos i es construiria el nou Institut Bruguers. El 
govern municipal seguirà reclamant allò que la ciutat necessita i que els ciutadans de Gavà 
volen: un nou Institut Bruguers.

La darrera intervenció del PP la va dur a terme el sr. Sáez, qui va manifestar que en los últimos 
días, el Govern de la Generalitat ha anunciado que se incrementaran las ayudas a becas comedor 
otorgando el 100% de las mismas en casos de “extrema severidad alimentaria”. La Comarca del 
Baix Llobregat ya manifestó hace unos meses la falta de recursos para cubrir todas la solicitudes 
de inicio de Curso y el Grupo Popular ya manifestó su preocupación en este Pleno por los 
menores de Gavà que requerían de estas ayudas. A pesar de no haber obtenido una respuesta 
detallada del número de familias en situación de vulnerabilidad, entendemos que existen y por 
tanto, deberían tener derecho a una subvención del 100% de la ayuda de la beca comedor. Es 
por  todo  lo  expuesto,  que  el  Grup  Municipal  Popular presenta  las  siguientes  preguntas: 
¿Cuántos alumnos de la ciudad de Gavà han sido detectados en situación de “extrema severidad 
alimentaria” des de el inicio de curso? ¿Cuántos de ellos optaran al 100% de la ayuda de beca 
comedor tal y como ha anunciado la Consellera d’Ensenyament de la Generalitat de Catalunya? 
¿Cuántos  de  estos casos han sido detectados por  los Servicios sociales municipales? ¿Qué 
acciones ha llevado a cabo el Govern Municipal para orientar a estas familias y facilitarles así 
nueva tramitación de la ayuda de beca comedor para ampliar su asignación?

Va contestar la pregunta també la sra. Barrufet dient que la consellera d'Ensenyament, Irene 
Rigau,  va anunciar  el  7 de febrer que aquest curs  es concedirien 3.000 beques addicionals 
destinades a garantir que els corresponents menors en una situació de «pobresa severa» mengen 
gratuïtament al col· legi. Els beneficiaris d'aquestes ajudes són, segons es va dir quan es van 
convocar, alumnes que pateixen «privacions alimentàries». El que encara no ha dit la consellera 
Rigau,  ha  estat  què  entén  per  pobresa  severa  i  com s’articularan  els  procediments  per  a 
l’atorgament  d’aquestes  beques.  Per  part  nostra,  l’Ajuntament,  enguany  complementa  amb 
53,05 € per infant les beques concedides. Si es donés el cas de dificultats en alguna família per 
fer front a la resta de l’import, es tractaria singularment els casos a través dels serveis socials 
municipals. Tal i com li he comentat es treballa conjuntament entre escoles i serveis socials per 
facilitar la sol· licitud i gestió de les beques de menjador.

Acabat el torn corresponent al Grup del PP es va iniciar el del Grup municipal de CiU on els 
seus membres van prendre la paraula per a formular oralment els precs o preguntes formulats 
prèviament per escrit  amb, si  més no, vint-i-quatre hores d'antelació al començament de la 
sessió. 
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Mitjançant la primera intervenció el sr. Gabriel Martorell va exposar que només cal apropar-se 
al parc municipal de la Torre Lluc per poder veure els desperfectes que existeixen a l’estructura 
d’acer inoxidable que dóna accés al pàrquing del mateix recinte. És per aquests motius que va 
formular el següent prec: Que s’actuï d’immediat sobre aquest element per tal d’evitar possibles 
danys a tercers.

Ja hem notificat a REGESA, --va respondre el sr. Obispo-- que és l’empresa encarregada del 
manteniment del pàrquing, perquè procedeixi a la reparació de la reixa feta malbé que es troba a 
l’accés de vianants de l’esmentat aparcament.

A continuació va prendre la paraula el sr. Antoni Rafanell, regidor també de CiU, qui va posar 
com a antecedents que ja són moltes les ocasions en les que s’ha exposat i debatut en aquest 
plenari, les problemàtiques que apareixen quan les actuacions incíviques d’alguns propietaris 
d’animals  domèstics,  provoquen brutícia  a  la  via  pública,  façanes  de  propietats  privades  i 
d’altres. Malgrat tot, també és veritat que als nostres nuclis urbans a Gavà, no disposem d’espais 
específics per a que aquests animals puguin fer les seves necessitats fisiològiques quan cada cop 
més, a d’altres municipis es doten d’aquests espais anomenats “correcan”. Recollint opinions i 
propostes inicialment de veïns, primer de Gavà Mar, però també després d’altres barris i del 
propi casc urbà considerem que cal actuar. És per aquests motius que va formular el següent 
prec: Es tingui en compte la possibilitat d’implantar espais d’aquest tipus a la nostra ciutat, tot 
iniciant un estudi d’afectació, prioritats, cost i projecte en primer lloc.

Novament intervingué el sr. Obispo per dir que és cert que en la nostra població no hi ha cap 
espai habilitat perquè els animals de companyia facin les seves necessitats i és per una raó, s'ha 
demostrat que els pipicans són poc fiables i concentradors d'un altre tipus de problemes que 
potser són encara més greus des d'un vessant de salubritat pública. L'Ordenança municipal de 
Tinença d'animals permet fer compatible els usos de les vies i espais públics per a les persones i 
també per a tothom que tingui animals de companyia sempre mantenint el màxim respecte els 
uns  als  altres.  L'Ajuntament,  a  través  de  la  Policia  Municipal,  realitza  quotidianament 
actuacions encaminades a millorar la convivència i el civisme: control de cens dels animals, 
microxips, que vagin lligats, que els gossos potencialment perillosos portin morrió, etc. i si és 
necessari,  advertir  o  en  cas  contrari  denunciar  els actes  incívics  d'aquests  propietaris.  En 
l'actualitat i davant el gran nombre d'animals de companyia que es veuen per la ciutat, tenim 
diversos punts on la policia informa o permet als propietaris estar amb els seus animals de 
companyia i tenir en condicions aquest espai. Un d’aquests punts és l'arboretum, un altre a la 
plaça Blas Infante i l'últim és recomanar als usuaris amb animals de companyia del parc del 
mil.lenium que creuant la carretera cap a la zona de pla de ponent poden gaudir d'un espai obert 
i sense perill per a ningú.

En un nou prec, també a càrrec del sr. Rafanell, va posar de manifest que el veïnat del carrer de 
Sant Josep Oriol, se’ls havia adreçat per fer-los arribar el malestar en referència a la falta de 
cura i manteniment de l’arbrat del citat carrer.  És per aquests motius que va formular el següent 
prec:  Es  procedeixi  a  l’actuació  per  part  dels  serveis  municipals  per  a  la  poda,  neteja,  i 
desinfecció d’aquests arbres i es mantingui una revisió continuada en el temps.

Pel que feia a aquest prec el sr. Obispo va assenyalar que els arbres del carrer Sant Josep Oriol 
són troanes (Ligustrum lucidum),  espècie que està totalment adaptada a l'entorn urbà de Gavà i 
que té uns requeriments mínims de manteniment. Va afegir que en aquest carrer estan plantats 
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en una vorera àmplia, tenen la copa equilibrada i no requereixen cap tractament fitosanitari ni 
poda immediata, més enllà de la retirada del fruit en aquells exemplars més carregats,  acció que 
ja està programada i es realitzarà properament.

En un altra pregunta, formulada pel sr. Martorell, va dir: Em limitaré a llegir textualment, un 
correu electrònic adreçat al meu compte de regidor d’aquest ajuntament, d’un veí de la ciutat;

“Adjunto  fotos  de  la  problemàtica  existent  al  carrer d’Olocau  amb  els  arbres  existents.  
T’asseguro que és molt  desagradable caminar  per  les seves voreres i  haver-te  de netejar  
exhaustivament les sabates cada vegada que entres a casa.

No entenc com els serveis de neteja no han solucionat ja el tema (passa cada any) i la regidora 
competent no canvia (no elimina) aquests arbres. També et comento el problema amb els gats, 
cada vegada més nombrosos en els jardins dels habitatges dels carrers de l’American Lake, amb 
les seves defecacions i destrosses en els jardins. Em consta que hi ha veïns que s’han dirigit a 
l’Ajuntament, però malgrat em vas dir que existia un servei per solucionar aquest problema, la 
veritat és que cada vegada hi ha més gats. Gràcies anticipades pel teu interès i et prego facis les 
gestions necessàries per intentar solucionar aquests problemes”. És per aquests motius que va 
formular la següent pregunta: Em podrien dir res al respecte?

El sr. Obispo va respondre que els arbres del  carrer Olocau són troanes (Ligustrum lucidum). 
L’única molèstia que presenta aquesta espècie és la presència de fruit en alguns exemplars,  el 
qual és previst retirar en breu, durant els treballs de poda de la campanya actual. En quant al 
tema dels gats l’any 2013 l’Ajuntament de Gavà va signar un conveni de col·laboració amb la 
protectora “Animals Sense Sostre” per posar en marxa un programa de control higienicosanitari 
dels gats de carrer, amb l’objectiu d’afavorir  una bona convivència entre les persones i  els 
animals que comparteixen la via pública. La finalitat és mantenir unes bones condicions de 
salubritat, controlar el nombre de gats a la  via pública i millorar el seu estat higienicosanitari. 
Durant l’any 2013 s’han realitzat diverses actuacions, prioritzant els indrets que estaven més a 
prop de les escoles, llars d’infants i centres sanitaris. A aquesta entitat es traslladen totes les 
queixes que arriben a l’Ajuntament relacionades amb els gats i, per tant, donarem trasllat de la 
queixa que vostè ens formula.

La darrera intervenció del grup municipal de CiU va anar a càrrec del sr. Ramon Castellano, qui 
va dir que és un sentiment majoritari al barri de Gavà Mar, la falta d’atenció i sensibilitat que 
aquest rep per part de l’equip de govern del nostre ajuntament i no dels últims temps, sinó d’un 
llarg temps cap aquí.  Darrerament,  al· legant falta d’usuaris,  el  govern municipal va decidir 
prescindir del punt d’atenció al ciutadà instal· lat al centre cívic i de serveis del barri. Ara, els 
rumors i la preocupació per desmuntar finalment tot aquest equipament en favor únic i exclusiu 
d’un club nàutic fa mantenir l’angoixa al veïnat. És per aquests motius que va formular la 
següent pregunta: Ens poden indicar quin futur té aquest (i únic) espai municipal al barri de 
Gavà Mar i si és cert que mantenen la previsió de desmantellar-lo en quant a serveis cívics i 
socials es refereix?

Sr. Castellano, --va respopndre el sr. Carnero-- veig que en el seu prec no fa cap mena d’al· lusió 
al tancament del servei  del CAP a l’equipament de Gavà Mar, servei que la Generalitat de 
Catalunya va manllevar al barri  i  a la ciutat. Respecte a la seva pregunta, s’estan estudiant 
diferents  possibilitats  en  relació  a  possibles  usos cívics  i  socials  d’aquest  equipament. 
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Tanmateix destacar que el barri compta amb la presència setmanal de la regidora de barri per 
atendre aquelles qüestions que consideri rellevants a ser tractades.

Un cop el torn del  grup municipal  CiU va finalitzar,  va començar el  corresponent al  grup 
d’ERC-EV-IxG.
En una primera intervenció el regidor d’aquest grup, sr. Andreu Pérez, va recordar --com a 
antecedents--  que  en  primer  lloc,  els  cens  de  població  elaborat  l’any  2011  per  l’Institut 
d’Estadística de Catalunya i l’«Institut Nacional de Estadística» d’Espanya conjuntament indica 
que a Gavà hi ha 1.725 habitatges familiars buits.  En segon lloc, el passat 16 de gener, una 
delegació  de  la  Plataforma  d’Afectats  per  la  Hipoteca  va  fer  arribar  als  diferents  grups 
municipals  la  petició  que  el  consistori  arbitrés  les  mesures  oportunes  per  sancionar 
econòmicament a aquells bancs que tinguin pisos buits a la nostra ciutat de manera permanent i 
durant un període superior als 2 anys, tal com han fet, o han anunciat que faran, molts altres 
municipis  de Catalunya.  Una vuitantena ja els  han aprovat,  entre  ells  Barcelona,  Terrassa, 
Sabadell,  El  Vendrell,  Girona  o  Igualada.  En  relació  a  aquesta  petició  de  la  Plataforma 
d’Afectats per la Hipoteca, els representants dels dos grups que formen el govern municipal es 
van afanyar a prometre que «la Junta de Govern Local aprovarà en la seva reunió del proper 24 
de gener una proposta que permetrà al consistori sancionar econòmicament a aquells bancs que 
tinguin pisos buits a la nostra ciutat de manera permanent i durant un període superior als 2 
anys», tal com van difondre, textualment, els mitjans municipals de propaganda. Tot i això, 
lluny de complir la promesa efectuada, la Junta de Govern Local del passat 24 de gener es va 
limitar a aprovar una moció carregada de bones intencions però sense cap mesura concreta, ni 
cap modificació de cap ordenança municipal,  ni  cap mesura reglamentària  que  permeti  fer 
efectiva la promesa pública que vostès van fer de sancionar els bancs que fa més de dos anys 
que tenen pisos buits i no els dediquen al lloguer social. 

Però és que, a més, en tercer i darrer lloc, el 31 de gener, només 15 dies després de la visita de 
la Plataforma d’Afectats per la Hipoteca i  de les promeses que els van fer,  vam rebre una 
resposta del Govern Local a una pregunta que el nostre grup havia formulat el novembre passat 
sobre la problemàtica dels pisos buits a Gavà. En aquest escrit, recordàvem que, des de fa anys, 
les ordenances fiscals municipals contemplen, en el cas de l’Impost  de Béns Immobles, un 
recàrrec del  50% per  als habitatges buits,  i  preguntàvem quants habitatges havia sancionat 
l’Ajuntament  de  Gavà els  darrers  anys  per  aquest  motiu.  Doncs  bé,  a  l’escrit  de  resposta 
municipal,  molt  decebedor,  ens  reconeixien  que  aquest  recàrrec  no  s’havia  aplicat  mai,  i 
s’escudaven en què els faltava un reglament –i llegim textualment la seva resposta– que definís 
exactament què era «un habitatge desocupat».

Davant del patiment de tantes famílies, trobem inadmissible que estiguin encara preguntant-se 
què  és  exactament  «un  habitatge  desocupat»,  mentre  que  públicament  prometen  que 
sancionaran als  bancs que tenen pisos buits  i  no els  lloguen.   Tot  plegat  sembla més una 
operació d’imatge que no una voluntat real d’avançar en el camí fer efectiu del dret de tots els 
ciutadans a tenir un habitatge digne. Per tot l’exposat va fer el següent prec: Instem el govern 
municipal  a  presentar,  en  aquest  mateix  Ple  Municipal,  i  abans  de  sis  mesos,  en  què 
s’especifiqui quan tindran enllestides les següents actuacions: a)L’aprovació  del  nou  Pla 
Municipal  d’Habitatge  que  reglamenti  quins  són  els  habitatges  que  s’han  de  considerar 
desocupats amb caràcter permanent, i contempli i reguli degudament les mesures de foment per 
evitar la desocupació permanent i injustificada d’habitatges, tal com indica l’article 42 de la Llei 
18/2007 d’Habitatge de Catalunya; b) L’aprovació de l’ordenança sancionadora als bancs que 
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tinguin habitatges buits sense llogar i durant més de dos anys. Una ordenança que contingui la 
previsió  que en el  cas que s’instruïssin tres multes coercitives,  aquestes puguin arribar als 
100.000€  i  iniciar  un  procés  sancionador  per  infracció  molt  greu  si  l'habitatge  es  manté 
desocupat,  fet  que  implicaria  multes  molt  més  elevades;  c)  L’aprovació  del  padró  o  llista 
d’habitatges desocupats de Gavà, als quals s’aplicarà el recàrrec del 50% de l’IBI establert ja a 
les ordenances municipals i la sanció prevista a l’ordenança indicada al punt anterior.

En relació a aquest prec el sr. Víctor Carnero digué que certament, la Junta de Govern Local va 
aprovar en data 24 de gener d’enguany la moció de la PAH per a la sanció dels immobles 
permanentment  desocupats  propietat  d’entitats  financeres  i  altres  grans  empreses.  En  el 
contingut  de  la  moció,  l’Ajuntament  manifesta  el  compromís  d’endegar  les  mesures  que 
garanteixin l’acompliment de la funció social dels habitatges, per tal de reduir les dificultats 
d’accés a un habitatge digne per part dels ciutadans, agreujades per la crisi. Les accions se 
centren  en actualitzar  el  planejament,  inspeccionar i  detectar  els  habitatges permanentment 
desocupats,  incoar  procediments  administratius  per  a  requerir  als  propietaris  d’aquests 
immobles que canviïn aquesta situació, sancionar per infracció molt greu en cas de persistir en 
la desocupació,  i  imposar multes coercitives si transcorregut el termini  la situació continua. 
L’Ajuntament ja està treballant per tal de posar en marxa aquestes mesures. Cal tenir en compte, 
no obstant, que es tracta de una tasca força complexa, que demanda el seu temps, no només des 
del punt de vista de la organització, qualitat i quantitat dels mitjans a emprar, sinó també per la 
mancança, hores d’ara, de una reglamentació legal vigent sòlida que podria fer estèril el gran 
esforç que durà a terme  l’Ajuntament en l’aplicació de les mesures referides. 

En relació al recàrrec del IBI reiterar la resposta donada al seu grup per escrit en data 27 de 
gener de 2014 registre de sortida 889.  El artículo 72.4 parágrafo 3, del Real Decreto Legislativo 
2/2004, de 5 de marzo, por el cual se aprueba el texto refundido de la Ley Reguladora de las 
Haciendas  Locales,  establece  que:  Tratándose  de  inmuebles  de  uso  residencial  que  se 
encuentren  desocupados  con  carácter  permanente,  por cumplir  las  condiciones  que  se 
determinen reglamentariamente, los ayuntamientos podrán exigir un recargo de hasta el 50 % de 
la cuota líquida del impuesto. Dicho recargo, que se exigirá a los sujetos pasivos de aquel 
tributo y al  que le resultarán aplicables, en todo aquello no previsto en este parágrafo,  las 
correspondientes  disposiciones  reguladoras,  se  meritará  el  31  de  diciembre  y  se  liquidará 
anualmente  por  los  ayuntamientos,  una  vez  constatada  la  desocupación  del  inmueble, 
juntamente con el acto administrativo por el cual se declare la desocupación.

L’Ordenança Fiscal Nº 1, al seu article 9, estableix a Gavà aquest recàrrec, amb un percentatge 
del 50%. Aquest article, és, a dia d’avui, inaplicable. Es va incorporar a l’Ordenança en previsió 
de que el govern central fixés reglamentàriament la definició d’habitatge desocupat, però aquest 
fet no s’ha produït, i sense aquesta definició legal d’habitatge desocupat, l’Ajuntament no pot 
establir les unitats fiscals que serien objecte del recàrrec.    

En un nou prec, també a càrrec del sr. Pérez, va exposar que el fracàs del model de ciutat 
imposat  per  la  majoria  governant  a  Gavà  a  finals  del  segle  XX,  sota  unes  previsions  de 
creixement que no s’han complert, ha esdevingut mancat de sentit, i no respon de cap manera a 
les necessitats del Gavà actual. En aquest sentit, és necessari reformular completament el model 
de ciutat que volem. L’aprovació de la llei 31/2011 de l’Àrea Metropolitana de Barcelona, és el 
marc de referència que determina la redacció del  futur  Pla Director  Urbanístic Metropolità 
(PDUMet) i del nou Pla d’Ordenació Urbanística Metropolità (POUMet), que han de venir a 
substituir  al  vigent Pla General Metropolità,  que té ja gairebé 38 anys de vigència. L’Àrea 
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Metropolitana de Barcelona ha començat  recentment  els  treballs  previs  que han de  portar, 
d’aquí uns anys, a la redacció d’aquests planejaments. Entenem que el desenvolupament del nou 
marc de planejament general que ha de regular la realitat urbanística a mig i llarg terme és un 
projecte en què, a més de participar-hi els tècnics, hi han de participar també els partits polítics i 
els grups interessats en definir quin ha de ser el model de ciutat futura. Donat que la redacció 
del nou  planejament,  que  està  previst  que  s’allargui  fins  a  l’horitzó  2020,  hauria  de  ser 
independent de les conjuntures polítiques puntuals, creiem que una bona manera de treballar-lo 
seria a través de comissions participatives en què s’intentés forjar un acord ampli i general del 
model de ciutat del futur. Per la qual cosa va fer el següent prec: Proposem al govern municipal 
que creï una comissió participativa en què els grups municipals i les entitats locals de l’àmbit de 
l’urbanisme, els barris i el medi ambient puguin discutir i  elaborar propostes consensuades, 
transversals i compartides, sobre el model de ciutat del Gavà del futur, a fi d’elevar-les als 
redactors del nou planejament urbanístic metropolità.

El sr. Obispo va contestar el següent: Crec, Sr Lorite, que parlar de fracàs i imposició de la 
manera que vostè ens proposa, no és més que un exercici retòric, buit de contingut i allunyat de 
la realitat. És difícil sostenir la idea de fracàs i imposició quan , cada quatre anys, el model de 
ciutat que els socialistes hem proposat a la ciutadania de Gavà ha estat àmpliament recolzat a les 
urnes, atorgant a cada un de nosaltres la representativitat que considera més oportuna. I és difícil 
també, Sr Lorite, parlar d'un model sense sentit que ignora les necessitats del Gavà actual quan, 
com s'ha pogut comprovar en l'última enquesta que vostè té, gairebé el 90% dels seus ciutadans 
i ciutadanes se sent satisfet de viure a Gavà. En tot cas, el model de ciutat pel qual els socialistes 
treballem, especialment durant els últims 25 anys, i pel qual continuem apostant, és el de la 
ciutat  de les persones,  una ciutat  on els seus ciutadans i  ciutadanes així com el seu teixit 
associatiu compten amb equipaments i serveis de qualitat, on l'urbanisme i el tractament de 
l'espai públic es desenvolupa d'acord amb les necessitats de la ciutadania.

Convindrà vostè amb mi, Sr Lorite, que l'esforç realitzat en aquest sentit, ha permès millorar de 
forma  significativa  la  qualitat  de  vida  de  la  ciutadania.  Bona  prova  d'això  és  l'alt  grau 
d'acceptació i utilització dels nombrosos equipaments -que no vaig a enumerar aquí- i de les 
intervencions  de  millora  dels  nostres  carrers,  places,  parcs  i  altres  espais  públics.  Podem 
compartir amb vostè, Sr.Lorite, la idea de l'obsolescència del Pla General Metropolità de 1976, 
però entès com una eina del planejament urbanístic l’actualització ha de permetre anar adaptant 
el model de ciutat a les noves necessitats expressades per la societat de molt diverses maneres.
El Pla Director Urbanístic, redactat i tramitat per l'Àrea Metropolitana de Barcelona, suposa la 
revisió i actualització del Pla General Metropolità i serà en el marc de la seva tramitació des de 
la AMB on s'implementaran els processos de participació que es considerin més adequats. No 
obstant  això,  Sr Lorite,  no dubti  que, com venim fent  fins ara,  aquest  equip de govern es 
mantindrà en tot moment obert a la participació de les entitats de la nostra població, així com 
dels grups municipals mitjançant les propostes i iniciatives que creguin oportú realitzar. Estic 
convençut, Sr Lorite, que tots dos creiem en un model de ciutat adaptable i en equilibri entre les 
expectatives de creixement,  tant  econòmiques com residencials,  i  la revisió constant  de les 
necessitats de la ciutadania en moments de canvis com els que actualment vivim.

Tot  seguit  el  mateix  sr.  Pérez va exposar  --com a antecedents  del  prec que més endavant 
formularia-- que en el marc de la discussió dels pressupostos municipals per al 2014, el nostre 
grup municipal va plantejar la necessitat d'incorporar una partida per (a) estudiar la necessitat a 
Gavà d’un menjador social i (b) en cas que fos necessari, posar-lo en marxa. La filosofia general 
d’aquesta proposta va ser acceptada pel govern municipal  i,  a més, coincidint amb aquesta 
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proposta, alcaldia va enviar als grups municipals una carta en què s’anunciava la creació d’una 
comissió executiva de la Plataforma Gavà Solidaria en què hi participarien els diversos grups 
municipals.  D'igual  manera,  també  en  una  Junta  de  Portaveus,  es  van  comentar  les  línies 
generals a seguir. En el passat Ple de 19 de desembre ja vam presenta aquest mateix prec, 
l'equip  de  govern  es  va  comprometre  que  per  inicis  d'any  convocaria  una  reunió  a  més 
d'elaborar un estudi sobre el futur menjador social. Tot i això, han passat uns mesos i no se n’ha 
tornat a parlar, ni s’ha fet des del govern cap passa en el sentit anunciat i pactat. Va acabar 
formulant el següent prec: Crear de forma immediata la comissió executiva promesa a la carta 
d’alcaldia; Elaborar, tal com es va comprometre el govern local, l’estudi sobre la necessitat d’un 
menjador social a Gavà que inclogui, entre d’altres, l’anàlisi de la població atesa per les cinc 
entitats esmentades, així com les dades procedents dels centres d’atenció primària i les escoles 
de Gavà, i que l’estudi es faci buscant la col· laboració i comptant amb la participació de les 
entitats esmentades i dels serveis socials municipals; i elaborar un calendari on quedi explícit, 
l'inici de l'esmentat estudi, les reunions amb entitats que participaran i programa d'actuacions 
per assolir el projecte.

En relació al seu prec va prendre la paraula el sr. Carnero per informar-li que en breu es té 
previst convocar la primera sessió de la comissió executiva  de la Plataforma Gavà Solidària. 
D’acord amb el compromís adquirit la Comissió Executiva de la Plataforma Gavà Solidària 
tindrà  autonomia  per  estudiar,  plantejar  i  decidir  accions  a desenvolupar  en el  marc de la 
Plataforma,  des de la possibilitat  de posar en marxa un menjador de caràcter  social  fins  a 
proposar la dotació d’ajuts a determinats col·lectius.

Intervingué de nou el sr. Pérez per formular una pregunta, en la que digué que el passat 4 de 
febrer diversos mitjans de comunicació van publicar la notícia que l'Ajuntament de Gavà havia 
estat o estava essent investigat per l'Oficina Antifrau. Segons aquests mitjans, la demanda de 
informació a l'Ajuntamanent de Gavà s’havia produït a finals del passat mes de desembre. El 
mateix dia i durant la roda de premsa en què es feia pública la dimissió de l’exalcalde Joaquim 
Balsera,  aquest  va  afirmar  –per  exemple  a les  càmeres  de TV3,  que  ho  van emetre  en  el 
Telenotícies Comarques– que efectivament,  l’Oficina Antifrau de  Catalunya  havia  demanat 
informació a l’Ajuntament en relació a possibles irregularitats en determinades subvencions. Per 
la qual cosa va preguntar: Quan es va produir la investigació de l’Agència Antifrau, i quina 
documentació va demanar a l’Ajuntament de Gavà? S’ha lliurat aquesta documentació? Quina 
actuació municipal s’estava investigant? Feia referència a subvencions, tal com va comentar 
l’exalcalde davant les càmeres de TV3? En aquest cas, a quines subvencions es referia? Se sap 
si la investigació ha estat tancada, o encara està obert? En cas que estigui tancada, es coneix 
quina  és  la  conclusió  a  què  ha  arribat  l’Oficina  Antifrau?  Per  què  no  es  va  informar 
immediatament  als  grups  municipals  de  l’existència  d’aquesta  investigació  de  l’Oficina 
Antifrau?

Respecte a aquesta pregunta la sra. Apolonia Herrera va contestar que l’Oficina Antifrau de 
Catalunya es va adreçar a l’Ajuntament de Gavà el passat mes de desembre demanant alguna 
documentació i aclariments sobre un Pla d’Ocupació que s’ha desenvolupat durant els anys 
2012 i 2013, conegut com a “6+6”, i adreçat a persones desocupades de la ciutat. Es tracta de 
l’expedient  administratiu  de  les  “Bases  reguladores per  a  la  sol·licitud  i  atorgament  de 
subvencions  per  l’Ajuntament  de  Gavà  per  ala  contractació  de  persones  desocupades  del 
municipi”, aprovades per Junta de Govern Local de 25 e setembre de 2012.  Cal recordar que 
aquestes bases van ser pioneres en l’àmbit local, atès que van ser aprovades en el marc de 
l’actual situació econòmica, que requerien de polítiques públiques orientades a la reinserció 
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laboral de col· lectius que presentaven dificultats com joves, dones i aturats de llarga durada i els 
pertanyents a famílies amb tots els seus membres en atur, a l’efecte del foment de l’ocupació i la 
consolidació del teixit empresarial i comercial de Gavà.

Evidentment, l’Ajuntament de Gavà ha posat a disposició de l’oficina Antifrau totes les dades i 
documents sol· licitats, i ha ofert, com no pot ser d’una altra manera, tota la col· laboració que 
sigui necessària. Per tant, estem davant d’una petició degudament atesa. No estem davant de cap 
daltabaix i per tant convé actuar amb rigor. I rigor és el que els hi reclamem sr. Pérez Lorite, 
perquè  no  es  pot  estar  posant  en  qüestió  gratuïtament  i  irresponsablement  el  nom d’una 
institució que tots representem i que actua amb claredat davant dels ciutadans. A més, vull 
recordar que, d’acord amb l’article 18 de la Llei  14/2008, de 5 de novembre, de l’Oficina 
Antifrau de Catalunya, cal tenir present que els actuacions d’aquest ens s’han de portar a terme i 
han d’ésser  tramitades  assegurant  en  tot  cas la  reserva  màxima  per  evitar  perjudicis  a  les 
persones  o  entitats  i  com  a  salvaguarda  de  l’eficàcia  del  procediment  jurisdiccional  o 
administratiu que es pugui iniciar a conseqüència de les dites actuacions. Per acabar, cal fer 
notar l’èxit d’aquesta iniciativa, que ha permès la creació de llocs de treball per a ciutadans i 
ciutadanes de Gavà, i que ha estat adoptada per altres ajuntaments. El “6+6” és una iniciativa 
pionera de Gavà, desenvolupada amb el suport econòmic de l’Àrea Metropolitana. Es tracta 
d’una línia d’ajudes que té l’objectiu de promoure la contractació de persones aturades de Gavà 
en l’empresa privada. La subvenció municipal suposa el cost salarial de sis mesos, mentre que 
les empreses contractants s’han de comprometre a contractar durant sis mesos més persones 
empadronades a Gavà i registrades a l’Oficina de Treball de la Generalitat com a demandats 
d’ocupació. La primera edició del programa, corresponent els anys 2012 i 2013, va permetre la 
creació de 45 llocs de treball  per a gavanencs i  gavanenques durant un any. 16 d’aquestes 
persones, un cop passat l’any inicial, han seguit treballant a les empreses que les van contractar. 
El programa 6+6 ha demostrat, doncs, ser una formular eficaç per generar i consolidar activitat 
econòmica a Gavà i també per generar ocupació. L’Ajuntament de Gavà ha obert la segona 
convocatòria del programa “6+6”. La nova  convocatòria té una consignació econòmica de 
330.000 euros a càrrec del pressupost de l’Ajuntament de Gavà amb el finançament del Pla 
Metropolità de Suport a les Polítiques Socials Municipals 2014-2015. I inclou també, com a 
novetat, l’ajut a treballadors autònoms.

Per concloure el torn de precs i preguntes d’ERC-EV-IxG, el sr. Calatayud va exposar  que en el 
marc del Programa Metropolità de Residus Municipals, el percentatge de recollida selectiva va 
lligat al preu de la taxa metropolitana de residus que es paga a cada municipi. L’administració 
municipal té l’obligació de posar els mitjans necessaris per fer possible i augmentar la recollida 
selectiva, i la ciutadania també té el deure cívic de col· laborar-hi. A més, una bona recollida 
suposa un estalvi en el rebut de l’aigua que paguen els veïns. Fins ara, els resultats han estat 
minsos.  Gavà,  per  desgràcia,  ocupa  de  manera  continuada  els  darrers  llocs  de  tota  l’àrea 
metropolitana. Així, les dades oficials de l’Àrea Metropolitana assenyalen que Gavà ha estat la 
tercera per la cua d’un total de 35 poblacions, pel que fa al seu índex de recollida selectiva l’any 
2013 (el darrer  amb dades comparatives disponibles) i  s’empitjora la seva posició respecte 
d’anys anteriors. Així mateix, el percentatge de recollida selectiva havia baixat respecte l’any 
2010 i  2011 i  se situava,  l’any 2012,  per sota del  29%. I  encara, aquest  2013,  l’índex de 
recollida segregada ha tornat a baixar, i se situa al 26%. Aquestes dades tan i tan baixes, que fa 
anys que duren, han provocat que Gavà porti molts anys pagant recàrrecs a la taxa de residus 
superiors als municipis veïns; una taxa que, des del 2010, no ha parat de créixer, fins a situar-se 
un 2,4% (com a mínim) per sobre de la mitjana de l’Àrea Metropolitana de Barcelona per al 
proper any 2014. La gestió del govern municipal en aquest tema és una demostració més que les 
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polítiques mediambientals o ecologistes semblen no ser una prioritat per als grups d’ICV-EUiA 
i  del  PSC. Una situació que, a més,  perjudica directament l’economia  de les famílies,  pel 
recàrrec que patim al rebut de l’aigua. Tot plegat fa evident que cal millorar l’eficiència en la 
recollida selectiva dels residus urbans de la ciutat, per tal que la ciutadania deixi de pagar el 
rebut  de l’aigua  més car  que  la  resta  de  poblacions,  ja que  el  baix  percentatge  d’aquesta 
recollida selectiva penalitza la factura del rebut de l’aigua per l’aplicació d’un recàrrec a la taxa 
metropolitana de residus. 
Al gener del 2013 ja vam portar aquest tema al Ple municipal, i el tinent d’alcalde Sr. Obispo 
ens va respondre ‘... s’ha fet i es faran campanyes de sensibilització al respecte. En quant als 
horaris i emplaçaments de la deixalleria són els que habitualment regeixen en tots els municipis 
metropolitans i creiem son suficients.’ També va assegurar que existien protocols establerts als 
mercats. Queda però clar que ni les campanyes de sensibilització fetes fins ara, ni la ubicació 
actual dels contenidors ni els horaris i emplaçaments de la deixalleria han servit  per  fer sortir 
Gavà del últims llocs  de l’ Àrea Metropolitana amb el perjudici  pels seus ciutadans en el 
recàrrec del rebut de l’ aigua, sinó que encara estem pitjor de com estàvem. Per tot l’anterior va 
fer el següent prec: Instem el govern municipal a millorar de forma immediata l’actual baix 
percentatge de recollida selectiva -situat l’any 2013 per sota del 26%- a través de les següents 
accions: incrementar la freqüència de la deixalleria mòbil; augmentar el nombre de contenidors 
per miler d’habitants, per facilitar- ne l’ús; campanyes efectives de conscienciació, tant a les 
famílies, escoles i empreses; posar en marxa punts verds de recollida segregada als mercats 
municipals; i  replantejar les actuals ubicacions dels contenidors, més d’acord amb el trànsit 
veïnal a cada barri. 

Per la seva part, el sr. Obispo en quant a la primera pregunta va respondre que l'increment de la 
freqüència gairebé no comportarà un augment de la recollida selectiva.  Aquesta deixalleria és 
un servei que és publicita cada any i que té un nombre d'usuaris estancat. Pel que feia a la 
segona pregunta: Entenem que augmentar el nombre de contenidors per milers d'habitants, per 
facilitar-ne l'ús, augmentaria de forma important els costos de recollida. Amb la distribució, 
tipus i nombre de àrees d’aportació es considera força  adequada per a Gavà i el seu Terme 
Municipal. En relació a la tercera pregunta va dir que es realitzen companyes de sensibilització 
cada any,  durant  el  darrer  any  s’han realitzat  les  següents:  La  Reciclafesta;  Campanya  de 
recollida de vidre i envasos, dirigida des de l'ÀMB, mitjançant els convenis amb Eco-Embes i 
Eco-Vidrio; Reforç  de la recollida d'oli  a les escoles;  Setmana de la prevenció de residus; 
Mercat de segona mà; i Campanya de difusió de la deixalleria mòbil. Al 2014 es mantindran 
aquestes campanyes i de noves. Respecte a la a la quarta pregunta va assenyalar que en quant a 
la implantació dels punts verds de recollida segregada als mercats municipals, es pot estudiar la 
seva implantació  però, entre d´altres qüestions, s'ha de mesurar el cost  que comporta aquest 
servei. La contesta a la cinquena pregunta fou que després de molts anys d’implantació i de 
l’estudi permanent d’aquests elements considerem que --tal com he dit abans-- la distribució, 
tipus i nombre de contenidors es el adequat per la tipologia urbanística de Gavà. 

Acabat el torn corresponent al Grup d'ERC-EV-IxG es va iniciar el del Grup municipal de C’s, 
essent en tots els casos el sr. Miguel-Ángel Ibáñez qui va prendre la paraula per a formular 
oralment els precs o preguntes formulats prèviament per escrit amb, si més no, vint-i-quatre 
hores d'antelació al començament de la sessió. 

En un primer, el regidor de C’s, formulava a l’equip de govern el prec de que tras el incendio 
producido este último verano que afectó a la vegetación del paseo marítimo de Gavà-Mar y tras 
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la poda y retirada de los árboles y plantas quemados, al objeto de que el paseo marítimo vuelva 
a tener en su totalidad un aspecto agradable y una función ecológica y de sostenibilidad y para 
evitar como ocurrió con el incendio anterior, que la actuación de repoblación se demore varios 
años. Va acabar formulant el següent prec: Que se proceda a la mayor brevedad posible a la 
repoblación con árboles y vegetación autóctona la zona quemada.

La resposta a aquest prec va anar a càrrec del sr. Obispo qui manifestà que la zona del passeig 
Marítim afectada per un incendi l'estiu passat va ser repoblada el dia 12 de febrer amb 200 
exemplars de Halimium (halimifolium) i 200 del Lotus creticus amb la finalitat de reconstruir la 
zona dunar tal com era abans de la intervenció humana.

En nou prec el  sr.  Ibáñez  va  voler  fer  saber  el  malestar  que nos  provoca la  situación  de 
malnutrición infantil que se vive en Cataluña. Recientemente, esta situación fruto de la crisis, se 
ha plasmado en el Informe del Síndic de Greuges sobre la malnutrición infantil en Cataluña, 
presentado al Parlament. Ante la aproximación de las vacaciones escolares de Semana Santa 
que comprenden del 12 al 21 de abril, vemos que lo que serían unas vacaciones para los niños se 
transformarán para algunos en una semana de empeoramiento de sus condiciones alimenticias, 
debido a que los comedores de las escuelas permanecerán cerrados. Va acabar formulant el 
següent prec: que se amplíe la apertura de los comedores escolares y que las becas comedor de 
las que disfrutan los alumnos cubran el periodo vacacional de Semana Santa.

La sra. Barrufet contestà que tant la competència d’obertura dels menjadors escolars com la 
decisió d’atorgament de beques en períodes vacacionals recau en els seus gestors. A la nostra 
ciutat, em plau recordar-li  el  seguiment que de les famílies que ho necessiten es fa des de 
Serveis Socials i les pròpies escoles i associacions de mares i pares, i el suport de les entitats 
socials i de la Plataforma Gavà Solidària a través del repartiment d’aliments. Com pot veure 
l’Equip de Govern treballem de forma coordinada amb entitats per tal de garantir que en cap 
moment s’arribi a l’extrem que vostè comenta. 

Tot seguit es va passar a una nova pregunta de C’s.  I així el sr. Ibáñez, com antecedents, es va 
referir a que, el pasado domingo 23 de febrero se realizó en el Parc Torre Lluc una calçotada 
popular organizada por la “associació Ateneu Popular la Màquia”. Al finalizar la calçotada los 
vecinos se encontraron que el Parc Torre Lluc estaba en una situación deplorable, lleno de 
desperdicios  y  de  pintadas  en  las  paredes.  Por  lo  que  PRESEC  tuvo  que  realizar  unas 
operaciones extras a las meramente protocolarias de las que se suelen realizar después de un 
evento de estas características. Debido al incivismo de algunos de los participantes en esta 
fiesta, nuestro espacio público quedó sucio y el mobiliario urbano se vio atacado y manipulado. 
Los vecinos y visitantes que pretendían disfrutar de un espacio público tuvieron la degradable 
sensación de dejadez y mala organización que, como es normal, atribuyeron al Ayuntamiento de 
Gavá. Per tot l’anterior va preguntar: Cuándo se produce un sobrecoste de la limpieza debido a 
la conducta incívica de los participantes en un acto realizado en un espacio publico, ¿Se cargan 
los costes extra de limpieza y eliminación de las pintadas a la entidad organizadora del evento? 
¿Se siguen prestando instalaciones y espacios públicos a las organizaciones que no respetan las 
normas mínimas de civismo, así como el mobiliario urbano?

Respecte a aquesta pregunta el sr. Obispo va dir que els treballs de neteja que es realitzen 
després de qualsevol acte celebrat en un espai públic formen part de les accions de suport que 
l'Ajuntament  de Gavà presta a totes les entitats de la nostra població.   Cal  assenyalar  que 
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aquests treballs no es redueixen a les merament protocol·làries sinó que comporten la neteja 
íntegra de l'espai en qüestió, ja sigui en finalitzar l'acte o l'endemà.

Tot seguit, el sr. Ibáñez va manifestar que desde alcaldía se nos ha hecho llegar un ejemplar del 
libro  “Gavà”.  Teniendo  en  cuenta  las  informaciones  contenidas  en  el  estudio  económico 
financiero del precio público del libro “Gavà” el coste de las 600 unidades es de 40.234,81 €, de 
las cuales se destinan 250 son para uso institucional y protocolario y de las 350 restantes que se 
ponen a la venta se esperan obtener unos ingresos de 7.543,23 €. Los datos anteriores nos dan 
una cobertura del 18,75% es decir la subvención es del 81,25% o lo que es lo mismo la edición 
de este libro institucional ha costado a los gavanenses 32.691,54€. Dado que esta cantidad es 
superior a la aprobada en el presupuesto 2014 para partidas destinadas a necesidades reales de 
los gavanenses. Va formular la següent pregunta: ¿Considera el nuevo equipo de gobierno que 
esta  situación  económica  y  social  es  la  más  adecuada  para  subvencionar  este  tipo  de 
publicaciones con una cantidad netamente superior a las becas comedor 2014?

Deixi'm començar --va respondre la sra. Herrera-- pel final de la seva pregunta: el que ha fet 
aquest  Ajuntament  és dotar  més  i  millor  les  beques menjador,  com tantes altres polítiques 
socials, perquè hi creiem, perquè assumim les nostres responsabilitats i perquè hem de cobrir les 
retallades i les indefinicions del govern de la Generalitat sobre les beques menjador i sobre 
tantes altres accions socials que estan destruint. Dit això, li recordo: l'Ajuntament de Gavà ha 
tirat endavant l'edició d'un llibre de qualitat i prestigi pensat per afavorir el coneixement i la 
promoció de la ciutat, tant en clau interna de ciutat com de portes enfora. L'anterior publicació 
d'un llibre d'aquestes característiques es va produir l'any 1998, i quinze anys després s'ha volgut 
recollir la realitat actual de Gavà, reflectint en una àmplia selecció d'imatges la transformació 
viscuda per la ciutat i els seus indrets més rellevants i significatius. Pel que fa a les dades, s'ha 
fet una edició limitada a 600 exemplars, dels quals 340 es destinaran a la venda, principalment a 
través de les llibreries de la  ciutat.  El  preu de venda serà de 30 euros.  L'estudi  econòmic 
contempla un retorn previst del 32% sobre el cost de cada llibre, és a dir una xifra bastant 
superior a la que vostè esmenta.

Finalment  i  acabant el  torn de precs i  preguntes,  el  sr.  Ibáñez,  donat que --digué--  hemos 
observado  que se  están  arrancando todos  los  Taraxacum officinale,  comúnmente  llamados 
“dientes  de  león  así  como  los  pittosporum,  del  paseo  Marítimo.  Por  ello  recogiendo  las 
inquietudes de los vecinos de Gava-Mar. Tot seguit va preguntar: ¿Cuál es el motivo por el que 
se están eliminando estas dos especies vegetales de nuestro litoral marítimo?

El sr. Obispo va respondre que una de les tasques de manteniment de la zona dunar del passeig 
Marítim  és  la  d'eliminar  les  plantes  invasores  que  perjudiquen  la  vegetació  autòctona.  
Així, com cada any i en compliment del Reial Decret 1682/2011, es procedeix a l'eliminació de 
les espècies invasores.  D'altra banda, pel  que fa als Taraxum officinalis, cal dir que no es 
realitza extracció alguna ja que no es tracta d'una planta invasora.

DECLARACIONS POLÍTIQUES

1) -      DECLARACIÓ  POLÍTICA  PRESENTADA  PEL  GRUP  MUNICIPAL  D EL  PP   
RELATIVA  AL  REBUIG  A  LA  RESOLUCIÓ  DEL  DEPARTAMENT  D E 
GOVERNACIÓ  I  RELACIONS  INSTITUCIONALS  GRI/2715/2013 ,  SOBRE LA 
DISTRIBUCIÓ ALS MUNICIPIS DE CATALUNYA DE LA PARTIC IPACIÓ EN  
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ELS  INGRESSOS  DE  LA  GENERALITAT  INTEGRADA  EN  EL  FON S  DE 
COOPERACIÓ LOCAL DE CATALUNYA.

Aprovar la Declaració Política, presentada inicialment pel grup municipal  del PP relativa al 
rebuig a la resolució del Departament de Governació i Relacions Institucionals GRI/2715/2013, 
sobre  la  distribució  als  municipis  de  Catalunya  de  la  participació  en  els  ingressos  de  la 
Generalitat integrada en el fons de cooperació local de Catalunya, declaració que, després de 
ser debatuda i admesa alguna esmena formulada al respecte, i un cert consens entre els 
grups que finalment votarien a favor, diu així en la seva part dispositiva: 

Primero. Rechazar la resolución del Departament por la que se determina la distribución del 
Fondo de Cooperación Local que excluye a este Ayuntamiento.

Segundo.- Denunciar la falta de diálogo y de sensibilidad hacia los municipios por parte del 
Govern de la Generalitat tanto por la fecha de publicación en el DOGC como por el poco 
margen para presentar alegaciones.

Tercero.- Instar a la Generalitat a que declare sin efectos la Resolución GRI/2715/2013, de 
distribución en los municipios de los Fondos de Cooperación Local de Catalunya y se efectúe 
una nueva distribución de acuerdo con la normativa vigente, tal y como ya alegó la Alcadía de 
Gavà en el recurso de reposición contra dicha Resolución.

Cuarto.-  Tramitar  los  acuerdos  anteriores  a  la  Vicepresidenta  del  Govern,  a  los  Grupos 
Parlamentarios y a las entidades municipalistas FMC y ACM y a la prensa local.  

La Declaració política va ser aprovada per divuit (18) vots a favor (9 PSC, 4 PP, 2 ICV.EUiA, 2 
ERC-EV-IxG i  1 C’s), cap en contra i tres (3) abstencions (CiU), donant-se per tant el vot 
favorable  de  la  majoria  simple  (més  vots  afirmatius que  negatius)  dels  membres  de  la 
Corporació presents --en aquest moment-- a la sessió (20), quòrum que, amb caràcter general, 
exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i 
l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 
municipal i de règim local de Catalunya.

---------

El sr. Sergio Engli, regidor del grup municipal del PP, va exposar que el Fons de Cooperació 
Local de Catalunya va ser creat per l’Estatut d’Autonomia de Catalunya i anava adreçat als 
municipis. La qüestió es que tan sols quatre dies abans de que acabés l’any el Departament de 
Governació i Relacions Institucionals va emetre una Resolució per la qual el fons es reduïa i es 
canviava el  repartiment dels diners amb la qual  cosa molts ajuntaments deixaven de rebre 
finançament per aquesta via i que a la nostra corporació ens havia afectat en prop de 400.000 
euros.

Va explicar que arran de l’anterior van decidir presentar la Declaració Política, la qual havia 
estat transaccionada amb l’equip de govern. Seguidament, va llegir la part declarativa de la 
Declaració Política, si bé el text íntegre de la mateixa era el següent:

Dado  que  los  Ayuntamientos  son  la  principal  puerta  a  la  que  acuden  los  
ciudadanos  cuando  requieren  una  ayuda  o  una  solución  a  sus  problemas,  
especialmente en el contexto actual de crisis económica y de falta de empleo.
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Dado que los Ayuntamientos están demostrando mayor capacidad de superación  
y adaptación ante la adversidad económica que otras administraciones, y han 
hecho verdaderos esfuerzos para estabilizar sus cuentas y mantener los servicios  
públicos que prestan con una calidad adecuada.

Dado que el  Fondo de Cooperación Local  es un ingreso establecido  por el  
Estatuto de Cataluña como un recurso necesario para los gobiernos locales, que  
contribuye en este Ayuntamiento al sostenimiento de sus servicios, y que por 
tanto,  su  supresión  implica  una  marginación  de  este municipio  que  verá  
empeorada  su  situación  financiera  ya  precaria  a  tenor  de  la  deuda  que la  
Generalitat adeuda a esta población.

Dado  que  la  Resolución  del  Departament  GRI/2715/2013,  excluye  a  este  
Ayuntamiento de participar en los ingresos del Fondo de Cooperación Local de 
Cataluña  para  el  año  2013,  publicada  en  el  DOGC núm.  6529,  de  27  de 
diciembre de 2013.

Dado que la resolución es nula de pleno derecho al ser dictada por un órgano  
manifiestamente incompetente a tenor del art. art.62.1 de la Ley 30/1992, de 26  
de  noviembre,  de  Régimen  Jurídico  de  las  Administraciones  Públicas  y  del  
Procedimiento Administrativo Común.

Dado que la  resolución incumple el  art.  219 del  Estatuto  de Autonomía  de  
Cataluña y los artículos 197 y 198 de la Ley Municipal y de régimen local de 
Cataluña.

El  grupo municipal del Partido Popular propone a este Pleno los siguientes 
acuerdos:

ACUERDOS

Primero. Rechazar la resolución del Departament por la que se determina la  
distribución del Fondo de Cooperación Local que excluye a este Ayuntamiento.
Segundo. Denunciar la falta de diálogo y de sensibilidad hacia los municipios  
por parte del Govern de la Generalitat tanto por la fecha de publicación en el  
DOGC como por el poco margen para presentar alegaciones.

Tercero.-  Instar  a  la  Generalitat  a  que  declare  sin efectos  la  Resolución  
GRI/2715/2013, de distribución en los municipios de los Fondos de Cooperación 
Local  de  Catalunya  y  se  efectúe  una nueva  distribución  de  acuerdo con la  
normativa vigente, tal y como ya alegó la Alcadía de Gavà en el recurso de  
reposición contra dicha Resolución.

Cuarto. Tramitar los acuerdos anteriores a la Vicepresidenta del Govern, a los  
Grupos Parlamentarios y a las entidades municipalistas FMC y ACM y a la 
prensa local.  
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Tot seguit, el sr. Miguel-Ángel Ibáñez, regidor de la formació política de C’s, va prendre la 
paraula per dir que semblava una maniobra feta els darrers dies de l’any per veure d’on es podia 
estalviar  diners  per  tal  de  quadrar  pressupostos,  efectuant  un  canvi  de  criteris  i  suspensió 
d’ajudes,  qüestió  totalment  inacceptable  tant  pel  moment  de  fer-ho,  sense  cap  marge  de 
maniobra als ajuntaments, com la manera, deixant a les corporacions sense uns ingressos amb 
els qual ja comptaven. Per aquests motius va expressar que votarien favor de la Declaració 
Política.

Per part  del  grup municipal d’ERC-EV-IxG,  el  regidor sr. Jordi Calatayud, va avançar que 
votarien a favor de la Declaració Política ja que, al seu entendre, la Generalitat havia de tenir 
una necessària interlocució i transparència amb el mon local abans de prendre qualsevol decisió 
que afectés a instruments  importants  i  bàsics per  a la  gestió  i  el  finançament  dels  serveis 
municipals. És per això que es van posar amb contacte amb el  Departament de Governació i 
Relacions Institucionals per tal de celebrar una reunió urgent i extraordinària amb la Comissió 
Permanent del Consell de Govern Local amb la finalitat de revisar l’esmentada Resolució. 

D’altra  banda,  va  valorar  positivament  el  fet  que  la  Consellera  Joana Ortega  rectifiqués  i 
proposés regularitzar el Fons de Cooperació Local de Catalunya del 2013 a nivells de 2012 i 
que afirmés que el Govern cercaria el consens amb les entitats municipalistes. 

La sra. Emma Blanco, regidora del grup municipal d’ICV-EUiA, per la seva part, va recordar 
que s’havia afegit un punt en la Declaració Política on es feia referència a les al· legacions que 
va fer la corporació en el seu dia. Va titllar la Resolució d’insuficient, arbitraria, discriminatòria 
i realitzada sense cap diàleg amb el mon local. Va rebutjar els criteris de distribució dels diners 
del Fons de Cooperació Local de Catalunya, per una banda, per ser insuficients, i per altra, 
perquè hi  havia una exclusió de 107 municipis que representaven una població d’uns cinc 
milions i mig de persones, és a dir, un 75% de la població de Catalunya.

Per acabar va agrair al sr. Llobet la defensa dels interessos municipals mitjançant la presentació 
de la Declaració Política per bé que li hagués agradat que en l’acord relatiu a la llei de reforma 
de l’administració local el seu posicionament hagués estat el mateix.

En el  torn de la  formació política de CiU,  el  regidor i  portaveu sr.  Ramon Castellano, va 
expressar que no podien votar en contra de la Declaració Política perquè era molt lògica però al 
mateix temps tampoc podien votar a favor ja que es pretenia culpar al Govern de la Generalitat 
d’una actuació que havia estat forçada pel Govern del PP. 

Va confirmar que s’havia rectificat la decisió, per la qual cosa, el Fons de Cooperació Local per 
al 2013-2014 permetia que pel 2013 els municipis rebessin la mateixa quantitat o similar a la 
percebuda el 2012. Paral· lelament, el govern de l’Estat havia anat reduint les seves aportacions 
a  la  Generalitat  que  es  quantificaven  en  més  de  5.500  milions  d’euros,  mentre  que  les 
aportacions a grans ciutats i Diputacions havia augmentat. Una estratègia del PP que formava 
part  d’una política global  de reducció de competències de la  Generalitat  de Catalunya que 
comportava un ofec financer. Pels motius expressats va avançar que s’abstindrien en la votació.
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La intervenció del grup municipal del PSC va anar a càrrec del regidor sr. Miquel-Àngel Díaz, 
qui va deixar palès que no podien acceptar aquest nou greuge que es feia al municipalisme per 
l’atac que suposava a les finances locals de molts municipis catalans. En aquest sentit, l’equip 
de govern va fer al·legacions per tal que no s’exclogués als nostre municipi del cobrament del 
Fons que suposaven prop de 410.000 euros, quantitat que era esdevenia un fort impacte per a 
l’economia municipal que comportava haver de demanar un nou esforç als ciutadans per fer 
front a les necessitats més bàsiques. En aquest sentit, va recordar que l’endeutament que tenia la 
Generalitat envers l’ajuntament era de més de 2 milions d’euros.

Va dir que l’equip de govern s’havia afegit a la Declaració Política no només per recolzar el 
recurs que ja havien interposat amb anterioritat si no que també ho feien perquè consideraven 
que no s’ajustava a l’ordenament jurídic.

Va prendre de nou la paraula el sr. Engli per agrair el vot als grups que donarien suport a la 
Declaració Política, així com la transacció de l’acord a l’equip de govern. Va reiterar que el fet 
de prendre la decisió quatre dies abans d’acabar l’any es podia qualificar de traïdora. A més, 
l’òrgan que va prendre la decisió era manifestament incompetent, circumstància que faria que la 
Resolució fos nul·la de ple dret.

Va adreçar-se a la sra. Blanco per manifestar-li, d’una banda, que, tal i com ja havien dit en 
varies  ocasions,  el  PP  només  presentaria  Declaracions  Polítiques  relatives  a  qüestions 
municipals,  i  d’altra,  que en relació a la  llei  de reforma de l’administració local  calia que 
examinar la llei amb deteniment.

En relació a CiU va comentar que l’Estat l’any passat havia lliurat a la Generalitat gairebé 
10.000 milions d’euros per a fer inversions, pagar nòmines, serveis públics, etc., que feien que 
els 92 milions d’euros del Fons Local que no s’aportaven fossin una minúcia. 

 
----------

El sr. Josep Llobet va absentar-se de la sessió.
----------

2) -      DECLARACIÓ POLÍTICA PRESENTADA PEL GRUP MUNICIPAL D ’ICV-EUiA   
RELATIVA AL REBUIG A LA NOVA TAXA PER L’EMISSIÓ I N OTIFICACIÓ  
D’INFORMES  D’ESTRANGERIA  DEL  DEPARTAMENT  DE  BENESTA R  I 
FAMÍLIA DE LA GENERALITAT DE CATALUNYA

Aprovar la Declaració Política,  presentada inicialment pel grup municipal d’ICV-EUiA en 
relació  al  rebuig  a  la  nova  taxa  per  l’emissió  i  notificació  d’informes  d’estrangeria  del 
Departament de Benestar i Família de la Generalitat de Catalunya declaració que, després del 
debat i un cert consens entre els grups que finalment votarien a favor, diu així en la seva part 
dispositiva: 

Primer.- Mostrar el rebuig a la nova taxa creada pel Departament de Benestar i Família a aplicar 
a partir del 31 de gener de 2014 per l’emissió i notificació d’informes d’estrangeria en matèries 
com el reagrupament familiar, l’arrelament social o les renovacions.
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Segon.-  Demanar  la  retirada  de  la  taxa  creada,  fins  que  s’estableixin  les  competències  i 
reglamentacions de com s’ha de gestionar dits informes segons la legislació vigent. 

Tercer.- Reclamar a la Generalitat de Catalunya que doti de recursos les Administracions locals 
si  son a  elles a les que seran delegades dites competències, i es faci amb el consens de les 
entitats municipalistes i els Ajuntaments.

Quart.- Traslladar els presents acords a la Secretaria per a la Immigració del Departament de 
Benestar i Família, a la conselleria de Benestar i Família i als grups parlamentaris del Parlament 
de Catalunya, Federació de Municipis i Associació de Municipis de Catalunya, i a la ciutadania 
de Gavà.

La Declaració política va ser aprovada per catorze (14) vots a favor (9 PSC, 2 ERC-EV-IxG, 2 
ICV-EUiA i 1 C’s), cap en contra i sis (6) abstencions (3 PP i 3 CiU), donant-se per tant el vot 
favorable  de  la  majoria  simple  (més  vots  afirmatius que  negatius)  dels  membres  de  la 
Corporació presents --en aquest moment-- a la sessió (20), quòrum que, amb caràcter general, 
exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i 
l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 
municipal i de règim local de Catalunya.

----------

Va prendre la paraula la sra. Emma Blanco, regidora del grup municipal d’ICV-EUiA, qui va 
exposar que la Declaració Política s’havia presentat arran de la taxa imposada per la Generalitat 
per l’emissió i notificació d’informes d’estrangeria del Departament de Benestar i Família de la 
Generalitat de Catalunya amb matèries com el reagrupament familiar, l’arrelament social o les 
renovacions. Va matisar que el  gruix de la tasca per fer aquests informes es duia a terme 
principalment pels ajuntaments i era la Generalitat, en última instància la que informava. A 
més, el fet que alguns ajuntaments ja disposessin d’una taxa pel mateix concepte comportava 
una doble imposició fruit una vegada més de la manca de diàleg del Govern de la generalitat 
amb els municipis. Aquest fet s’agreujava al ser la majoria de persones sol· licitant gent amb 
pocs recursos i risc d’exclusió social.

Tot seguit, va llegir els acords de la Declaració Política, la qual en la seva totalitat deia el que 
segueix:

“Atès que el Departament de Benestar i Família de la Generalitat de Catalunya ha  
emès una circular informativa informant d’una nova taxa a aplicar a partir del 31 
de gener de 2014 per l’emissió i notificació d’informes d’estrangeria en matèries 
com el reagrupament familiar, l’arrelament social o les renovacions.

El preu de la taxa és de 35 euros, tret de la renovació de residència temporal, que 
és de 20 euros la  cobra la  Generalitat  de Catalunya,  quan en l’actualitat  els 
informes d’estrangeria que es sol·liciten s’acaben realiztant per els ajuntaments i  
no pas la Generalitat qui informa en l’últim tràmit. 

Com  a  tribut  que  és,  la  taxa  ha  de  respectar  els  principis  constitucionals 
d'aplicació al nostre ordenament tributari, recollit en l'art. 31 CE i entre els quals  
sobresurt el principi de capacitat econòmica, al que acompanyen els principis de 
justícia, igualtat i progressivitat.
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La  doble  imposició  d’un  únic  acta  administratiu  que pretén  impulsar  el  
Departament de Benestar i Família es tracta d’una estratègia que podria vulnerar  
la legalitat. Segons la normativa d’estrangeria vigent, el ciutadà/na interessat està 
sol·licitant un informe únic, independentment dels interessos dels diferents nivells 
de l’Administració Pública a l’hora de la gestió de l’emissió dels informes.

L’article  55  del  Reglament  d’Estrangeria  (RD  557/2011)  estableix  que,  per 
exemple, els informes d’habitatge per a reagrupament familiar són emesos per 
l’Administració Autonòmica, però que aquesta pot fer la consulta als municipis.  
Així mateix,  l’emissió de l’informe es pot delegar als municipis per part  de la  
Comunitat Autònoma. En el cas català, el pacte entre el Govern de la Generalitat i  
la Federació de Municipis per a l’emissió dels informes va implicar la intervenció 
de les dues administracions. Els municipis recullen les sol·licituds d’informes i fan 
les gestions necessàries (entrevistes, visites) per a fer una proposta i la Generalitat  
es limita a emetre l’informe i realitzar la seva notificació.

La doble imposició que pretén impulsar el Departament de Benestar i  Familia  
significa un abús i que les persones immigrades interessades hagin de pagar dues 
taxes per un únic acte i que, a més a més, el procediment establert perjudica el  
ciutadà/na i no està pensat per a ell/a, sinó per a la comoditat de l’Administració.

La  gran  majoria  de  les persones  que demanen informes d’estrangeria,  i  molt  
especialment els casos d’arrelament social, es troben en situacions d’atur i greu 
risc d’exclusió social. Aquesta doble taxa s’uneix a l’encariment general del cost 
de la vida per l’increment general de serveis bàsics, com el transport públic, els 
subministraments de l’habitatge o la sanitat.

A banda, l’imapagament de la taxa es tractarà com un suposit de no emissio de 
proposta per manca d’empadronament al municipi, quan el fet de no pagar una 
taxa no pot ser un supòsits per argumentar que no hi ha empadronament a un 
municipi.

Àtes que aquesta taxa s’ha fet de manera unilateral i sense acord amb les entitats  
municipalistes i sense diàleg amb els Ajuntaments.

Per tot això, el grup municipal d’ICV-EUiA- proposa els següent:

ACORDS

Primer. Mostrar el rebuig a la nova taxa creada pel Departament de Benestar i  
Família a aplicar a partir  del 31 de gener de 2014 per l’emissió i  notificació 
d’informes d’estrangeria en matèries com el reagrupament familiar, l’arrelament 
social o les renovacions.

Segon.  Demanar  la  retirada  de  la  taxa  creada,  fins  que  s’estableixin  les 
competencies i reglamentacions de com s’ha de gestionar dits informes segons la 
legislació vigent. 
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Tercer.  Reclamar  a  la  Generalitat  de  Catalunya  que  doti  de  recursos  les 
Administracions  locals  si   son  a   elles   a  les  que  seran  delegades  dites  
competencies,  i  es  faci  amb  el  consens  de  les  entitats  municipalistes  i  els 
Ajuntaments.

Quart.  Traslladar els presents acords a la Secretaria  per a la Immigració del  
Departament de Benestar i Família, a la conselleria de Benestar i Familia i als  
grups  parlamentaris  del  Parlament  de  Catalunya,  Federació  de  Municipis  i  
Associació de Municipis de Catalunya, i a la ciutadania de Gavà.”

A continuació, el sr. Miguel-Ángel Ibáñez, regidor de la formació política de C’s, va prendre la 
paraula per dir que la part expositiva de la Declaració Política era prou clara i evident, per la 
qual cosa, hi votarien a favor. 

Per part, del sr. Jordi Calatayud, regidor i membre del grup municipal d’ERC-EV-IxG, va posar 
de relleu que dins dels pactes establerts amb el govern de CiU hi constava un grup de taxes, 
sense concreció econòmica, que havien de gravar a les persones de major poder adquisitiu ja 
que no estaven disposats a admetre noves retallades en els pressupostos, el quals, tot s’havia de 
dir, comptaven amb el percentatge de despesa social més alt de la història. Així les coses, vista 
els pocs recursos que disposava la gent a la qual anava adreçada la taxa, el seu import els hi 
semblava exagerat per la qual cosa va anunciar que votarien a favor.

La intervenció de la formació política de CiU va anar a càrrec del regidor sr. Ramon Castellano, 
qui  va defensar la imposició de la taxa en el  sentit  de que l’administració pública,  bé fos 
autonòmica o municipal, havia de cobrar per segons quins serveis atès que tot no podia ser de 
franc. I aquest fet es reflectia en que l’administració local també cobrava per diferents gestions 
que es feien en matèria d’estrangeria veient, per tant, molt lògic, que la Generalitat cobrés per 
un informe que realitzava.

En el torn del grup municipal del PP, la sra. Mónica Parés, regidora de l’esmentada formació 
política va manifestar de manera literal el següent:

“Avui se’ns porta a aquest Plenari el debat sobre la taxa recentment aprovada pel Govern de la 
Generalitat  i  que suposarà un cost  de 35 euros per tots aquells Informes d’Estrangeria que 
s’elaborin a Catalunya.

Seguint l’establert al Reial Decret que desenvolupa Llei Orgànica sobre Drets i Llibertats dels 
estrangers  a  Espanya  i  la  seva  integració  social  i  atenent  l’àmbit  competencial  català,  la 
Generalitat de Catalunya té competència per elaborar els Informes d’Estrangeria.

Aquests Informes es requereixen a aquelles persones estrangeres que venen a la nostra ciutat i 
estan  relacionats  amb  el  reagrupament  familiar,  l’arrelament  social  i  la  disponibilitat 
d’habitatge.

És l’Administració Autonòmica l’única competent per a l’emissió i notificació dels informes 
d’estrangeria.

32 de 40



No obstant això, la Generalitat de Catalunya pot encarregar provisionalment la gestió d’aquests 
informes a aquells ens locals amb els que ho pacti expressament, a través d’un conveni de 
cooperació interadministrativa i per a les persones empadronades al seu territori.

Per a fer més homogènia la redacció dels esmentats Informes, la Direcció General d’Immigració 
de la Generalitat  ha redactat  en els darrers anys, dues instruccions per  establir  uns criteris 
unitaris en la redacció i valoració dels mateixos per tots els municipis catalans.

Amb aquesta introducció a l’objecte que avui tractem, des del Grup Popular volem posar de 
manifest que són els Ajuntaments els que elaboren els Informes, els que han d’emprar els seus 
recursos i els que millor coneixent la seva realitat social.

Però amb la taxa recentment aprovada, el que es pretén es que la Generalitat recapti,  quan 
l’única cosa que fa és elaborar instruccions i  ratificar  els informes com a favorables o no 
favorables que han realitzat prèviament els ajuntaments.

Aquesta decisió manifesta, un cop més, l’afany recaptatori de CiU i,  també d’ERC-EV-IxG 
malgrat  que aquí  ara estiguin renegant  del  que  ells van  aprovar  en els  pressupostos de la 
Generalitat al Parlament de Catalunya.

Recordem que el PP va votar en contra dels Pressupostos de la Generalitat de 2014 i de la seva 
corresponent Llei de mesures fiscal, administratives, financeres i del sector públic i per tant, 
estem en contra de la taxa que avui estem debatent.

Però també hem de reconèixer com el PP ha manifestat en altres ocasions i en altres ens locals, 
la necessitat de cobrir parcialment o total el cost que suposa l’elaboració d’aquests informes per 
l’administració local amb l’aplicació de taxes municipals com ja existeix en altres ajuntaments 
del nostre entorn metropolità, ara duplicades.

Fins ara, els Ajuntaments elaborem i costegem els informes per delegació, com a un exemple 
més de les competències que assolim sense ser pròpies, perquè l’Administració competent, en 
aquest cas la Generalitat de Catalunya, es desentén... És a dir, recursos municipals s’han de 
destinar a competències alienes desequilibrant les nostres arques municipals.

I  aprofitaré  aquí  per  defensar  amb  un  exemple  el  que  vol  evitar  amb  la  nova  Llei  de 
Racionalització i Sostenibilitat de l’Administració Local, que és la duplicitat de serveis i dels 
costos i ho fem amb defensa de l’administració local i amb l’orgull de ser regidors d’aquesta 
ciutat.

Per estar en contra de la taxa de la Generalitat però entenen que el servei que s’ofereix té un cost 
pels  Ajuntaments  i  que  els  interessats  haurien  d’assumir.  El  Grup  Municipal  Popular, 
s’abstindrà.”

El sr. Miquel-Àngel Díaz, regidor i portaveu del PSC va avançar que la formació política que 
representava  votaria  a  favor ja que s’estava davant d’una doble imposició,  per  una banda, 
perquè es donava la circumstància que el fet imposable que es gravava amb la taxa ja existia a 
molts municipis, i d’altra banda, s’intentava recaptar via persones amb risc exclusió social que 
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tenien una situació econòmica precària. Considerava que sota l’aparença de la taxa per una 
gestió administrativa s’amagava l’afany recaptatori del Govern de la Generalitat. 

Si  bé les administracions havien de cercar els recursos suficients  per donar els  serveis als 
ciutadans  i  alhora  ser  sostenibles,  això no  significava  que s’hagués de deixar  de banda la 
sensibilitat, doncs, no trobava correcte carregar sobre els col· lectius més vulnerables el pes de 
quadrar els pressupostos.

Va tornar a intervenir la sra. Blanco, qui va contestar al PP que s’havia llegit l’ARSAL i el que 
s’havia de fer era reforçar l’administració local i posar l’accent en l’administració central per 
racionaltizar-la.  Es  va  adreçar  al  sr.  Castellano per  matisar  que  els  informes  els  feien  els 
ajuntaments i la taxa la cobrava la Generalitat, afegint que semblava que ara estava disposada a 
buscar un consens doncs havia emplaçat als ajuntaments per parlar-ne. Per concloure, va agrair 
el suport del grups que votarien a favor en la Declaració Política.

3) -      DECLARACIÓ  POLÍTICA  PRESENTADA  PEL  GRUP  MUNICIPAL  D E  CIU   
RELATIVA A L’ADHESIÓ A LA TAULA PEL DRET A DECIDIR DEL BAIX  
LLOBREGAT.

Va ser retirada de l’Ordre del dia.

----------

Va  prendre  la  paraula  el  sr.  Ramon  Castellano,  regidor  de  CiU  per  dir  que  retiraven  la 
Declaració Política per dos qüestions, per una banda, pels defectes formals que tenia segons els 
havia informat secretaria i,  d’altra, perquè consideraven adient retirar-la i debatre-ho amb la 
resta de grups municipals.

4) -      DECLARACIÓ POLÍTICA PRESENTADA PEL GRUP MUNICIPAL D EL PSC   
RELATIVA  AL  SUPORT  A  LA  LLUITA  PER  ERADICAR  LA  POBR ESA  I 
L’EXCLUSIÓ SOCIAL A CATALUNYA.

Aprovar la Declaració Política presentada inicialment pel grup municipal del PSC, relativa al 
suport a la lluita per eradicar a pobresa i l’exclusió social a Catalunya, declaració que, després 
de ser debatuda i admesa alguna esmena formulada al respecte, i un cert consens entre els 
grups que finalment votarien a favor, diu així en la seva part dispositiva: 

Primer.- Demanar a la Generalitat que situï l'eradicació de la pobresa i la lluita contra l’exclusió 
social com a prioritat política a Catalunya.

Segon.- Donar suport a la celebració del ple extraordinari del Parlament de Catalunya sobre la 
situació de pobresa infantil i l’increment de les desigualtats a Catalunya.  Demanar que aquest 
Ple permeti impulsar un diagnòstic àmpliament compartit entre forces polítiques, institucions  i 
societat civil i amb mesures urgents impulsades per la Generalitat.
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Tercer.- Instar al Govern de la Generalitat que  treballi per garantir uns ingressos bàsics per a les 
famílies en situació de pobresa i que  asseguri la cobertura de les necessitats bàsiques de la 
ciutadania. 

Quart.- Reiterar la sol·licitud al Parlament de Catalunya per a que s´ elabori i aprovi una Llei 
del Mínim Vital Garantit, que asseguri que totes les persones tindran assegurades les necessitats 
bàsiques  en  els  aspectes  essencials  per  a  una  vida  digna:  alimentació,  ingressos  mínims, 
habitatge i subministraments principals (aigua, gas i llum), dirigida a persones sense ingressos 
estables que es trobin en situació de risc de pobresa o exclusió social.

Cinquè.-  Demanar  a  la  Generalitat  que  estableixi  mesures  per  a  cobrir  les  necessitats 
alimentàries de la ciutadania, especialment dels infants. 

Sisè.- Sol· licitar al Govern de Catalunya que garanteixi l’accés a les beques de menjador a totes 
les  famílies  que  no  ho  puguin  pagar,  incrementant  els  recursos  econòmics  necessaris  al 
Pressupost de la Generalitat. Demanar, així mateix, que realitzi les accions necessàries per a 
eliminar la pobresa energètica a les llars catalanes .

Setè.- Instar al Govern d´Espanya a  mantenir  els programes socials des de la proximitat, tot 
considerant a l’administració local la més adequada per dur a terme aquestes accions. 

Vuitè.- Donar trasllat als grups polítics del Parlament de Catalunya, als governs d’Espanya i de 
Catalunya,  a la FMC i AMC i a les entitats veïnals i socials de Gavà, a la Taula d’entitats del 
Tercer Sector Social de Catalunya i les integrants a la campanya de Pobresa Zero.

La Declaració Política va ser aprovada per onze (11) vots a favor (9 PSC i 2 ICV-EUiA), dos 
(2) en contra (ERC-EV-IxG), i vuit (8) abstencions (4 PP, 3 CiU i 1 C’s), donant-se per tant el 
vot  favorable de la majoria  simple (més vots afirmatius que negatius)  dels membres de la 
Corporació presents –en aquest moment– a la sessió (19), quòrum que, amb caràcter general, 
exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i 
l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 
municipal i de règim local de Catalunya.

----------

Va  prendre  la  paraula  el  sr.  Miquel-Àngel  Díaz,  regidor  del  grup  municipal  del  PSC per 
defensar  la  Declaració  Política,  qui  va  dir  que  no  era  la  primera  vegada  que  el  Ple  es 
posicionava sobre la necessitat de noves accions per lluitar contra les desigualtats i eradicar la 
pobresa, tal i com ho van fer demanant a la Generalitat l’aprovació d’una llei del mínim vital 
garantit  així com l’habitatge com a dret social. Va exposar els trets més significatius de la 
Declaració Política la qual recollia el següent:

“L’actual context econòmic i social està abocant a moltes persones i famílies a  
situacions d’empobriment i de risc d’exclusió social. És preocupant el creixement 
de les situacions de risc de pobresa i de privació material severa en la que es  
troben moltes famílies catalanes, relacionades amb l’augment de l’atur i la pèrdua 
de l’habitatge , l’increment de les desigualtats i l’augment de la pobresa. 

Avui tothom pot caure en situació de pobresa, i/o exclusió  socials degut a que el  
context actual afavoreix que apareguin nous perfils de pobresa, fent que amb el 
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temps el que era un problema d’origen laboral acabi sent un problema d’atur de  
llarga durada que es cronifica i acaba esdevenint un problema social. 

Actualment  un  de  cada  quatre  catalans  viu  en  risc  de  pobresa.  El  síndic  de  
Greuges  de  Catalunya   ha  alertat  que  50.000  infants a  Catalunya  pateixen 
malnutrició infantil, 203.354 persones registrades al SOC no cobren cap prestació 
ni subsidi per desocupació, 245.000 llars catalanes tenen tots els seus membres a 
l’atur i els treballadors en situació de pobresa malgrat tenir un salari, ja arriben 
al 14% a Catalunya. Tot i aquesta preocupant  situació, el pressupost del Govern  
de Catalunya en polítiques claus com ara les de família ha passat de 217 milions  
en 2010 a uns 17 milions en l´actualitat.

El  govern  de  Catalunya  en  lloc  de  prioritzar,  amb  els  recursos  que  disposa  
actualment,  els programes socials i afrontar els problemes reals del país davant  
aquesta greu situació  ha optat per la política de retallades, fet que ha comportat  
un  clar  augment  de  l’empobriment  de  la  ciutadania  i un  increment  de  la  
desigualtat social. A la Generalitat   ha una clara reducció de la política social, 
reduint-la només a funcions assistencials, al contrari del que fan altres governs d
´institucions  amb  una  voluntat  política  diferent,  que  prioritzen  l´acció  social 
malgrat la baixada d´ingressos públics.

La  Generalitat,  a  través  de  la  Secretaria  de  Salut  Pública,  ha  reconegut  
darrerament que a Catalunya , dels 751 menors de 16 anys amb diagnòstic de  
malnutrició, 660 ho són  per circumstàncies personals i de risc per alimentació 
inadequada, tot i que el Conseller de Salut va precisar després  en el sentit  que 
aquests infants no tenen malnutrició sinó que estan en risc de patir-la per les  
condicions de pobresa.

D’altra  banda  la  reforma  de  l’administració  local  que  impulsa  el  govern   d
´Espanya, posa en risc les polítiques socials que s’estan fent des dels ajuntaments,  
al deixar-los sense competències, en traslladar-les als governs autonòmics, tal com 
ha alertat la Asociación de Directoras y Gerentes de Servicios Sociales. Polítiques  
que resulten imprescindibles impulsar i  implementar des de la proximitat  i  en 
cooperació amb la ciutadania als diferents municipis.

Atès  que  cal  un  diagnòstic  acurat  i  basat  en  dades  transparents  sobre  el  
creixement  de  la  desigualtat  a  Catalunya  i  que  posi llum  sobre  les  mesures 
concretes que ha de prioritzar el Govern de la Generalitat. 

Atès que ara més que mai, cal garantir les inversions socials necessàries per a fer  
possible  la igualtat  d’oportunitats.  Que s´ha d’assegurar  uns mínims vitals  de 
dignitat a tots els catalans i catalanes, així com una correcta nutrició  dels infants 
catalans. Amb mesures urgents i necessàries per a garantir els drets bàsics dels 
infants, com són, entre d´altres, el menjar i la llar. Amb accions per combatre la  
xacra de la pobresa que, malauradament, si no l´aturem afectarà a més catalans i  
catalanes. I amb un treball  conjunt necessari  entre totes les forces polítiques i  
institucions del territori.

Atès que el  Dret a l’Alimentació  és un dret humà reconegut internacionalment  
(article 25 de la Declaració Universal dels Drets Humans) i que, així mateix, és 
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prioritari conscienciar a la ciutadania vers el malbaratament ferotge d’aliments,  
vers  la  contradicció  de  tenir  persones  que  no  tenen cobertes  les  necessitats 
bàsiques d’alimentació.

Atès que la Mesa del Parlament de Catalunya, ha  acceptat a tràmit la petició feta  
pels grups parlamentaris del PSC, grup d´ ICV-EUiA i les CUP per a celebrar un 
ple  extraordinari  sobre  la  situació  de la  pobresa infantil  i  l´increment  de  les 
desigualtats a Catalunya. Que aquesta sessió ha de permetre establir, per part de 
la Generalitat,  mesures urgents i basades en el diàleg  a fi de lluitar contra l
´exclusió social i per eradicar la creixent pobresa al país.

Atès  que és necessari   dissenyar i  implementar  des de  la  Generalitat   noves 
polítiques públiques efectives i reals que tinguin com a objectiu reduir de manera 
efectiva les desigualtats socials. Atès, així mateix, que  el Govern de Catalunya ha  
de promoure una millor coordinació amb les organitzacions ciutadanes i entitats  
catalanes que treballen en l’àmbit de la cohesió social per a potenciar, des del  
treball en xarxa, els programes i polítiques per a  l’eradicació de la pobresa i  
exclusió social.

Atès que l’Ajuntament de Gavà va aprovar el passat ple de ferbrer de 2013 una  
declaració política en aquest  sentit,  alertant  sobre  la  situació,  demanant  a la  
Generalitat  l’elaboració  i  aprovació d'una Llei  del Mínim Vital  Garantit  i  que 
garanteixi que totes les persones tindran assegurades les necessitats bàsiques en 
els aspectes essencials per a una vida digna.

Són per  aquests  motius que el  Grup Municipal  Socialista   proposa al  Ple  de 
l’Ajuntament de Gavà l'adopció dels següents:

ACORDS

1.- Demanar a la Generalitat que situï l'eradicació de la pobresa i la lluita contra  
l’exclusió social com a prioritat política a Catalunya.

2.- Donar suport a la celebració del ple extraordinari del Parlament de Catalunya  
sobre la situació de pobresa infantil i l´increment de les desigualtats a Catalunya.  
Demanar que aquest Ple permeti  impulsar un diagnòstic àmpliament compartit  
entre  forces  polítiques,  institucions   i  societat  civil  i  amb  mesures  urgents 
impulsades per la Generalitat.

3.- Instar al Govern de la Generalitat que  treballi per garantir uns drets bàsics 
que  assegurin  la cobertura de les necessitats bàsiques de la ciutadania i de les  
famílies en situació de pobresa.

4. Reiterar la sol·licitud al Parlament de Catalunya per a que s´ elabori i aprovi  
una Llei del Mínim Vital  Garantit,  que asseguri  que totes les persones tindran 
assegurades les necessitats bàsiques en els aspectes essencials per a una vida 
digna:  alimentació,  ingressos  mínims,  habitatge  i  subministraments  principals  
(aigua, gas i llum), dirigida a persones sense ingressos estables que es trobin en 
situació de risc de pobresa o exclusió social.
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4.  Demanar a la Generalitat que estableixi mesures per a cobrir les necessitats  
alimentàries de la ciutadania, especialment dels infants. 

5.  Sol·licitar  al  Govern  de  Catalunya que garanteixi  l’accés  a  les  beques  de 
menjador a totes les famílies que no ho puguin pagar, incrementant els recursos 
econòmics necessaris al Pressupost de la Generalitat. Demanar, així mateix, que 
realitzi les accions necessàries per a eliminar la pobresa energètica a les llars  
catalanes .

6.-  Instar  al  Govern d´Espanya a  mantenir   els  programes socials  des de la  
proximitat,  tot  considerant  a  l´administració local la més adequada per  dur a  
terme aquestes accions. 

7.- Donar trasllat als grups polítics del Parlament de Catalunya, als governs d
´Espanya i de Catalunya,  a la FMC i AMC i a les entitats veïnals i socials de 
Gavà, a la Taula d’entitats del Tercer Sector Social de Catalunya i les integrants a 
la campanya de Pobresa Zero.”

Tot seguit, va intervenir el sr. Miguel-Ángel Ibáñez, regidor de la formació política de C’s, qui 
va dir  que des del  grup municipal  que representava es compartia el  neguit  que reflectia el 
contingut  de  la  Declaració  Política.  Va  mostrar  la  seva  satisfacció  perquè  el  text  portava 
incorporades gairebé totes les aportacions que havien presentat. En aquest sentit, va dir que 
donarien suport a la iniciativa tot i esperant que el Govern de la Generalitat entengués que 
aquestes i no d’altres eren les prioritats socials que tenia Catalunya.

Per part del grup municipal d’ERC-EV-IxG, el regidor i portaveu, sr. Andreu Pérez, va dir que 
la pobresa havia arribat per instal·lar-s’hi durant força temps i el motiu de fons no era altre que 
l’actual sistema capitalista decadent. Considerava que les possibles solucions passaven, entre 
d’altres, en ser més estrictes i no deixar passar el frau que estaven realitzant les grans fortunes 
atès que el sistema capitalista no estava dissenyat per repartir la riquesa de la que en gaudien 
només  uns  pocs.  Al  mateix  temps  s’havia  de  vigilar  els  abusos  de  les  companyies  de 
subministrament elèctric perquè moltes famílies passaven l’hivern sense calefacció perquè no 
podien pagar el rebut de la llum i cap govern estava actuant en aquest aspecte. En definitiva, 
calia canviar el sistema econòmic per un de més social. Va concloure anunciant que votarien a 
favor de la Declaració Política.

A continuació la sra. Emma Blanco, regidora del grup municipal d’ICV-EUiA, va adreçar-se al 
grup d’ERC-EV-IxG per recordar-li  que la formació política que representava governava al 
govern de la Generalitat, per la qual cosa, tenia alguna responsabilitat sobre l’eradicació de la 
pobresa. Per això, va considerar molt important la Declaració Política presentada, doncs tractava 
d’afrontar un dels grans problemes que es tenien en l’actualitat i, va lamenar que un cop més, 
des del Ple havien d’instar a la Generalitat de Catalunya per tal que avancés sobre dita qüestió. 

Manifestà el seu suport a la Declaració Política i agraí l’acceptació de les esmenes que la seva 
formació política havia presentat alhora que considerava imprescindible que les administracions 
seguissin reclamant mesures reals per solucionar la qüestió.
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En el torn del grup municipal de CiU, el sr. Antoni Rafanell, va dir que òbviament estaven a 
favor de l’aprovació de la Declaració Política però els recursos eren els que eren. Va posar com 
exemple l’ajuntament i els recursos que aquest tenia, a nivell municipal, per solucionar dita 
qüestió. Manifestà que si tots els impostos que es pagaven a Catalunya retornessin llavors de 
ben  segur  el  problema  estaria  solucionat.  Per  això, va  considerar  que  no  s’havia  de  fer 
demagògia  i  que la  Generalitat  ja  feia  tot  l’esforç possible  per  combatre  la  pobresa  però, 
malauradament, no podia arribar a tothom. Va acabar anunciant votarien a favor de l’aprovació 
de la Declaració Política. 

La intervenció de la formació política del PP va anar a càrrec del sr. José-Antonio Sáez, qui en 
primer lloc, va agrair el fet de que s’haguessin acceptat les esmenes que el seu grup municipal 
havia suggerit. Seguidament, va dir que la lluita contra la pobresa i l’exclusió social era una 
qüestió molt sensible i per això, constituïa un dels objectius de la Unió Europea i dels seus 
Estats Membres, com ho demostrava el Tractat d’Amsterdam, que consagrava l’eradicació de 
l’exclusió social com objectiu de la política social comunitària. Així com l’estratègia de Lisboa 
l’any 2000, on es van adoptar una sèrie de criteris que van reforçar el disposat a l’article 160 del 
Tractat de Funcionament  de la Unió Europea,  creant-se un comitè de protecció social  per 
fomentar la cooperació entre els Estats Membres i la Comissió. En la mateixa línia, l’any 2010 
fou declarat any contra la pobresa i  l’exclusió social en la que es van adoptar una sèrie de 
mesures per reduir el nombre d’europeus que viuen per sota del llindar de la pobresa en un 25%, 
entre d’altres.

Va recordar que en seu parlamentària el grup del PP havia demanat al Govern de la Generalitat 
mesures urgents contra la malnutrició dels nens catalans que no gaudien d’una dieta equilibrada 
per manca de mitjans econòmics de la seva família. Per això va demanar que es deixés de banda 
quimeres  nacionalistes  i  s’augmentés  el  nombre  de  beques-menjador.   Per  concloure,  va 
manifestar que donarien suport a la Declaració Política.

----------
El sr. Joaquim Balsera va absentar-se de la sessió.

----------

Intervingué de nou el sr. Díaz qui d’entrada va agrair el suport mostrat pels diferents grups 
municipals. Respecte als comentaris del grup d’ERC-EV-IxG digué que no es reduïa la pobresa 
perquè el govern de Catalunya no ho tenia com a prioritat, ni tampoc el govern d’Espanya. 
Considerava que era responsabilitat dels governants fer polítiques actives i situar com a prioritat 
aquest problema.

Per al· lusions va prendre la paraula el sr. Pérez per manifestar que el partit d’ERC-EV-IxG no 
estava al govern de la Generalitat de Catalunya sinó a l’oposició encara que de vegades feien 
col· laboracions per tirar projectes endavant. Va recordar que des dels ajuntaments també es 
podien fer coses però no es feien del tot bé com era el cas de la plataforma Gavà Solidària que 
no funcionava com s’esperava.

Tot seguit, el sr. Rafanell va dir al sr. Díaz que no es podia fer la quadratura del cercle perquè la 
Generalitat  estava rebent de l’Estat espanyol  una quantitat inferior al  70% i  la situació era 
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insostenible  com ho provava el  fet  que  l’administració catalana tingués  que vendre el  seu 
patrimoni immobiliari.

----------

Esgotats els assumptes a discutir, la sra. alcaldessa-presidenta dóna per acabada la sessió essent 
les vint hores, trenta-nou minuts, de la qual cosa i del que s’hi ha dit, jo el secretari en dono fe.

              L’alcaldessa                                                                                       El secretari

    Raquel Sánchez Jiménez                                                                      Roger Cots Valverde
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